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اسم اشاره

:بر دو نوع است

اسم اشاره به نزدیک-1
اسم اشاره به دور-2

اشاره به نزدیک

مونثمذکر

ھاتی= ه ھذھذامفرد

-ھذان مثنی
ھذینِ 

ھاتینِ -ھاتانِ 

ھولاھولاجمع

اشاره به دور

مونثمذکر

تلک)ذاکَ (ذلک مفرد

–ذانکَِ مثنی
ذَینِکَ 

تیَنِکَ -تانکَِ 

اولئکاولئکجمع

موصول

:اسمی است که جمله ی بعد خود را به ماقبلش وصل می کند و بر دو نوع است

اسم خاص.١

اسم عام.٢

:عبارتند از
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موصول خاص

مونثمذکر

تیالّ یالذّ مفرد

- ذانِ اللّ مثنی
لذینِ الّ 

تینِ للّ اَ -للتانِ اَ 

ّ اَ ذینَ لّ اَ جمع تیللا

:موصول عام

)کسیکه(من 

)آنچه که(ما 

.ھمیشه بعد از موصول یک جمله به کار می رود که به آن صله گوییم: ١نکته 
.له ھیچ گونه نقشی در عبارت اصلی نداردص

ھر گاه بخواھیم نقش موصولی را که در وسط جمله به کار رفته مشخص کنیم، : ٢نکته 
.ھمان جا جمله را پایان یافته تلقی می کنیم

.فی المدرسةهُ رأیتُ / یالذّ وَ ھُ 

)صله(رأیتُهُ ؛ )موصول(الذّی

.می گرددضمیری که در صله به موصول بر : عائد 

معرفه و نکره

.اسمی است که بر شخص یا شئ نامعینی دلالت می کند: نکره 

:و در عربی تنوین می باشد، مثال ) ی(علامت نکره در زبان فارسی 

.را خریدمیکتاب> ====کتاباً یتُ رَ إشتَ 
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اسمی است که بر شخص یا شئ معینی دلالت کند و بر شش نوع است که : معرفه 
:د از عبارتن

الکتاب ، القلم: دار مانند ) ال(اسم ھای . ١
تمام ضمایر. ٢
اسم ھای موصول. ٣
اسم اشاره. ۴
.فاطمه، مریم، علی: مانند ) خاص(اسم ھای علم . ۵

تمام اسم ھای خاص مذکر عربی ھمیشه تنوین می پذیرند و این تنوین : نکته مھم
.حمدجاء م: مثل ) تنوین زینت(علامت نکره نیست 

.ھر اسمی که به اسم معرفه ای مضاف شود خود معرفه می گردد. ۶

.ھر اسمی که به اسم نکره ای مضاف شود خود نکره می گردد: تذکر 

)معرفه(التلمیذِ کتابُ 
)نکره(ذٍ تلمیکتابُ 

جامد و مشتق

:اسمی است که از کلمه ی دیگری ساخته نشده باشد و بر دو نوع است : جامد

جامد مصدری. ١
جامد غیر مصدری. ٢

:جامد مصدری شامل تمام مصدرھای ثلاثی مجرد و مزید می باشد، مثال : تذکر

اجلاس-اجتماع - تل قَ - ذھاب -لوس جُ : جامد مصدری

د ؛ شمسل ، یَ جُ م ، رَ لَ قَ : جامد غیر مصدری

ت نوع است اسمی است که از کلمه ی دیگری ساخته شده باشد و بر ھش: مشتق
:که عبارتند از 

اسم فاعل. ١
اسم مفعول. ٢
اسم مکان. ٣
اسم زمان. ۴
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اسم تفضیل. ۵
اسم آلت. ۶
صفت مشبھه. ٧
اسم مبالغه. ٨

اسم فاعل و مفعول

:بر وزن فاعل و مفعول می باشد، مثال : از ثلاثی مجرد

ب کاتِ ) : اسم فاعل(> ------- بَ تَ کَ 

نوشته شده: مکتوب ) : م مفعولاس(> ------- بَ تَ کَ 

ابتدا حرف مضارعه را : از مضارع باب مورد نظر را می سازیم، بدین ترتیب : از ثلاثی مزید
.قرار می دھیم) ــمُ (حذف کرده و به جای آن 

را مکسور می کنیم و برای ساختن اسم مفعول ) عین الفعل(برای ساختن اسم فاعل 
.یمرا مفتوح می کن) عین الفعل(

نُ حسِ یُ ) : مضارع(> ------- إحسان 

)نیکوکار(ن حسِ مُ : اسم فاعل 

)نیکو شده(ن حسَ مُ : اسم مفعول 

اسم مکان و زمان

: از ثلاثی مجرد 

َ ُ>لفعَ مَ  ◌
َ  ُ>ةلَ فعَ مَ  ◌

◌ِ --- > لفعِ مَ 

بکتَ مَ >  ------- ـ   ـُبَ تَ کَ 
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خطبَ مَ > ------- ـ   َـخَ بَ طَ 
لنزِ مَ > --- ---- ـ   ِـلَ زَ نَ 

سجلِ مَ > ------- ـ   ِـسَ لَ جَ 

.؛ از این قاعده مستثنی ھستندـ ـُبَ رُ ـ ؛ غَ  ـُقَ رَ ـ ؛ شَ  ـُدَ جَ سَ : سه فعل : تذکر

.می آیدلفعِ مَ در وزن لفعَ مَ یعنی اسم مکان و زمان شان به جای وزن

بغرِ مَ - ق شرِ مَ -د سجِ مَ 

:از ثلاثی مزید

:از ثلاثی مزید ساخته می شود؛ مانند ھمانند ساختن اسم مفعول 

فرعی: ف رَ نحَ مُ > ---- اسم مکان--- راف  نحِ اِ 

) افَعَلُ التفضیل(اسم تفضیل 

بکار می رود و ... اسمی است که برای بیان برتری صفتی بین دو شخص یا دو گروه و یا 
:دارای دو وزن است 

اکبر، اصغر، اعظم، ادنی) : مذکر(افَعَل

)دنیا('کبری، صغری، عظمی، دنیی) : مونث('فُعلی

اسم آلت

:اسمی است که برای ابزار آلات بکار می رود و دارای سه وزن است 

)دستگیره(ض قبَ مِ : ل فعَ مِ 

)چکش(ه قَ طرَ مِ : ة لَ فعَ مِ 

)چراغ(صباح مِ : فعال مِ 
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صفت مشبھه

ای وزن ھای بی شماری اسمی است که بر صفتی ثابت و دائمی دلالت می کند و دار
:است که مھم ترین آنھا عبارتند از

عزیز؛ شریف؛ ذلیل: فَعیل 

ول  ذَلول: فَعُ

خَشِن: فَعِل 

صَعب: فَعل 

ن: فَعَل  َ حَس

بعان؛ کَسلان؛ غضبان: فَعلان  َ وعان؛ تعبان؛ ش عطشان؛ جَ

:ھستندرنگ ھا و عیب ھا نیز جز صفت مشبھه ھستند و دارای دو وزن: نکته

؛ اعَوَج' احَمَر؛ اخَضَر؛ اعَمی) : مذکر(افَعَل 

وجاء) : مونث(فَعلاء  میاء؛ عَ مراء؛ خَضراء؛ عَ حَ

اسم مبالغه

اسمی است که برای کثرت و زیادی صفتی بکار می رود و دارای وزن ھای بی شماری 
:است از جمله 

عیلفَ 

عولفَ 
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لعِ فَ 

)بسیاردان(علام : عال فَ 

)بسیار بسیار دانا(علامة : ة عالَ فَ 

)بسیار پاک(قدوس : ول عُ فُ 

)بسیار راستگو(صدیق : عیل فِ 

)بسیار برپا دارنده(قیوم > ------- قییوم : یعول فَ 

:برای تشخیص سه وزن اسم مبالغه و صفت مشبھه به روش زیر عمل می کنیم : نکته
یعنی (اگر معنا دار شد ) ثلاثی مجرد(اعل ابتدا اسم فاعل آنھا را می سازیم بر وزن ف

.اسم مبالغه و اگر کاربرد نداشت صفت مشبھه) کاربرد داشت

.ھر گاه اسم فاعل آن کاربرد داشته باشد

اگر معنایش با خود کلمه یکی باشد اسم مبالغه است در غیر اینصورت صفت مشبھه 
:مثال . است

بھهصفت مش> ------- ز عازِ > ------- عزیز 

اسم مبالغه> ------- صابر > ------- ور بُ صَ 

اسم مبالغه>------- ر کافِ > ------- ور فُ کَ 

صفت مشبھه> ------- ) فرمانروا(م حاکِ > ------- ) دانا(کیم حَ 

صفت مشبھه> ------- ) راستگو(ق صادِ > ------- ) دوست(دیق صَ 
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اسم مبالغه> ------- ق صادِ > ------- وق دُ صَ 

باب ھای ثلاثی مزیدکاربرد 

.دو باب افعال و تفعیل برای متعدی کردن بکار می روند. ١

ھر گاه بخواھیم فعل لازمی را متعدی کنیم به یکی از سه روش زیر عمل می : ١نکته 
:کنیم 

بردن به باب افعال) الف
بردن به باب تفعیل) ب
بر سر اسم یا ضمیر بعد آن" ب"آوردن حرف ) ج

:مثال 

)برد(اذَھَبَ ؛ ذَھَّبَ > ------- ذَھَبَ 

)برد آنرا(ذَھَبَ بهِ 

)نامه ای را می برم(اذَھَبُ برسالةٍ 

ھر گاه بخواھیم از باب افعال ؛ امر حاضر بسازیم ھمزه ی آن ھمیشه مفتوح : ٢نکته 
:مانند . است

 ُ ن احَسِن> --- امر---- تحُسِ

ة(برای اثر پذیری عُّلباب افتعال؛ انفعال؛ و تفََ سه . ٢ طاوَعَ .بکار میروند) مُ
:مثال

)بچه را تربیت کردم پس با تربیت شد(ادََّبتُ الطفلَ فَتَادََّبَ 
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.دو باب مفاعله و تفاعل برای بیان مشارکت بکار می روند. ٣

.مفاعله برای مشارکت یکطرفه و تفاعل برای مشارکت دو طرفه بکار میرود

>------- کَتَبَ 

َ احمدُ صدیقَهُ ابراھیم )احمد به دوستش ابراھیم نامه نوشت(کاتبَ

َ احمدُ و ابراھیم )احمد و ابراھیم به یکدیگر نامه نوشتند(تکاتبَ

تقاطع> ------- قطاع / تنازُع > ------- نزاع 

.باب استفعال نیز معمولا برای طلب و درخواست بکار میرود. ۴

رُ اللهَ  )ا طلب آمرزش می کنماز خد(اسَتَغفِ

رباعی مجرد

مصدر   مضارع   ماضی   

ُ   فَعللََ    = فَعللَةَ یُفَعللِ
فعِلال   

= زَلزَلهَ لُ   یُزَلزِ زَلزَلَ   
زلزال   

مَ  مُ ترَجَ مَه یُتَرجِ = ترَجَ
ترِجام

:دو باب تفعیل و مفاعلة ھر یک دو مصدر دارد : تذکر
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یل تَ  لةَ = فعِ یر > --- مثال---- تفَعِ رَة= تبَصِ تبَصِ

لةَ  فاعَ ة > --- مثال----فعِال = مُ دَ ھاد= مُجاھَ جِ

باب ھای ثلاثی مزید

مصدرمضارعماضی

إفعاللُ فعِ یُ لَ فعَ اَ 

ةلَ فعَ تَ = یل فعِ تَ لُ عِّ فَ یُ لَ عَّ فَ 

عالفِ = ة لَ فاعَ مُ لُ فاعِ یُ لَ فاعَ 

لفاعُ تَ لُ فاعَ تَ یَ لَ فاعَ تَ 

لعُّ فَ تَ لُ عَّ فَ تَ یَ لَ عَّ فَ تَ 

عالفتِ اِ لُ عِ فتَ یَ لَ عَ فتَ اِ 

عالنفِ اِ لُ عِ نفَ یَ لَ عَ نفَ اِ 
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فعالستِ إِ لُ فعِ ستَ یَ لَ فعَ ستَ اِ 

جمله فعلیه

+ ..... .مفعول + فاعل + فعل 

:ارکان جمله فعلیه

و فقط از لحاظ ) به جز امر و نھی(در جمله ی فعلیه؛ فعل ھمیشه مفرد است : فعل .١
.مذکر و مؤنث با فاعل خود مطابقت دارند

.اسم ظاھر، ضمیر بارز، ضمیر مستتر: فاعل در زبان عربی بر سه نوع است : فاعل . ٢

حمیدٌ جاءَ : اسم ظاھر ) الف

تُ بھَ ذَ : ضمیر بارز ) ب

)مستتروَ ھُ . (بَ ھَ ذَ : ستتر ضمیر م) ج

مرفوعٌ فاعلٍ لُ کُ :نکته

.اسم ظاھر، ضمیر بارز: در زبان عربی بر دو نوع است : به مفعولٌ . ٣

البیتَ جتُ رَ خَ / محمداً رأیتُ : اسم ظاھر ) الف

کَ أیتُ رَ : ضمیر بارز ) ب

منصوبٌ مفعولٍ لُ کُ : نکته 

ضمایر بارز

www.ellforum.com
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:اقع می شوند در ماضی و مضارع چنین می باشندضمایر بارزی که فاعل و

در ماضی
ـــــــــــــــــ

)وَ ھُ (.١
ا.٢
و.٣
)یَ ھِ (.۴
ا.۵
ن.۶
تَ .٧
ماتُ .٨
متُ .٩

تِ .١٠
ماتُ .١١
نَ تُ .١٢
تُ .١٣
نا.١۴

در مضارع
ــــــــــــــــ

)وَ ھُ (.١
ا.٢
و.٣
)یَ ھِ (.۴
ا.۵
نَ .۶
انتَ .٧
ا.٨
و.٩

ی.١٠
ا.١١
نَ .١٢
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أنا.١٣
حنُ نَ .١۴

.علامت مؤنث بودن نیست) ت ساکن(ت : مھم

مضاف الیه

ھر گاه اسمی به اسم دیگری اضافه شود به اولی مضاف و به دومی مضاف الیه می 
.گوییم

)مجرورٌ الیهِ مضافٍ لُ کُ (

تلفظ شوند یا مضاف ھر گاه دو اسمی پشت سر ھم نوشته شوند و با ھم نیز : ١نکته 
.و مضاف الیه ھستند یا موصوف و صفت

یا ) ال(ولی اگر فقط دومی . یا تنوین داشته باشند موصوف و صفت ھستند) ال(اگر ھر دو 
.تنوین داشته باشد مضاف و مضاف الیه ھستند

می پذیرد نه تنوین، چرا ؟ چون ھر اسمی فقط یکی از این سه ) ال(بنابراین مضاف نه 
.یا تنوین یا مضاف واقع شود) ال(ه را می پذیرد، یا نشان

.تبعیت می کند) منعوت(صفت در چھار مورد از موصوف : )عتنَ (صفت 
جنس. ١
عدد. ٢
اعراب. ٣
معرفه و نکره. ۴

.کریمٌ رجلٌ جاءَ 

مفرد، مذکر، نکره، مرفوع) : موصوف(رجلٌ 

مفرد، مذکر، نکره، مرفوع) :  صفت(کریمٌ 

.مضاف و موصوف خود نقش نمی باشند بلکه نقش می پذیرند: م نکته مھ

حروف جاره 
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این حروف فقط بر سر اسم آمده و آن را مجرور می کند، ھفده تا می باشند که عبارتند از 
:

به جز؛ ('لا، خَ )) زمان(از (ذ، مُ نذُ ، مُ ) مانند(، کاف) برای(، تاء ، واو ، لام) با؛ بوسیله(باء
) در(، في) به جز؛ مگر(، عدا) از(، من) به جز؛ مگر(، حاشا) چه بسا؛ چه بسیار(بَ ، رُ ) مگر
)به؛ به سوی('لی، اِ ) تا('تی، حَ ) بر؛ روی('، علی) درباره(ن، عَ 

معرب و مبنی

به عبارت . کلماتی می باشند که اعرابشان از لحاظ ظاھر تابع نقش شان است: معرب 
.کنددیگر اعرابشان دائما تغییر می 

)فاعل و مرفوع. (رجلٌ جاءَ 

)مفعول و منصوب. (رجلاً یتُ أَ رَ 

)مجرور به حرف جر. (علی رجلٍ متُ لَ سَ 

)بعرَ مُ > ---- رجل (

. کلماتی می باشند که ھمیشه اعرابشان ثابت است و ھیچ گاه تغییر نمی کنند: مبنی
:و عبارتند از 

> ---- فعل 
صیغه ماضی١۴. ١
مضارع١٢و ۶صیغه ھای . ٢
صیغه امر حاضر۶. ٣

بنَ ذھَ یَ ) =ن(ن + بُ ذھَ یَ : مضارع مؤکد . ۴

> ---- اسم 
)به جز مثناھایشان(اسم اشاره . ۵
)به جز مثناھایشان(اسم موصول . ۶

).یُ أَ به جز .... (ینَ أَ کیف ؛ متی ؛ : اسم استفھام . ٧
ضمائر. ٨

> ---- حرف 
تمام حروف. ٩
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بخواھیم کلمه ای مبنی را ترکیب کنیم پس از نوشتن نقش کلمه لفظ ھر گاه: ١نکته 
.را میاوریم) محلا(

)مفعول و محلا منصوب. (ذلکَ یتُ أَ رَ 

)فاعل و محلا مرفوع. (ھذاجاءَ 

ھر گاه صدا دار تلفظ شوند ساکن می باشند و در این ) و- ی -ا (سه حرف : ٢نکته 
.ندحالت با حرکت حرف قبل خود متناسب

) َ ُ (ا  ؛  ) ◌ ِ (و  ؛  ) ◌ ی) ◌

وابُ ھَ یم ـ ذَ اھِ برَ ال ـ إِ قَ 

:طریقه تشخیص نوع بناء کلمات مبنی 

)).لام الفعل((در فعل ھای مبنی به حرکت سومین حرف اصلی 

.توجه می کنیمبه حرکت حرف آخرشانو در اسم ھای مبنی و حروف 

:المبنیة الکلماتِ ناءِ بِ ن نوعَ یِ عَ : تمرین 

مبنی بر ضم> ---- بوا ھَ ◌َ ذ

مبنی بر سکون>  ---- م بتُ ھَ ذَ 

مبنی بر کسر> ---- بی ذھَ إِ 

مبنی بر فتح> ---- با ذھَ اِ 

مبنی بر فتح> ---- نَ بَّ ذھَ نَ 

مبنی بر فتح> ---- وَ 
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مبنی بر سکون> ---- فی 

مبنی بر فتح> ---- کیف 

مبنی بر کسر> ---- ھؤلاءِ 

مبنی بر کسر> - ---ذي لَّ اَ 

مبنی بر سکون> ---- ن مَ 

مبنی بر سکون> ---- ما 

مبنی بر سکون> ---- ' لیعَ 

ّ اِ  مبنی بر سکون> ---- لا

:جمله اسمیه 

.جمله ای است که با یک اسم شروع می شود و به آن مبتدا گوییم

.به قسمتی از جمله که درباره ی مبتدا صحبت می کند خبر گوییم

.مبتدا و خبر ھر دو مرفوع اند:١نکته 

.مبتدا ھمیشه معرفه و خبر نکره می باشد: ٢نکته 

به (ھمیشه خبر از مبتدا پیروی می کند؛ آن ھم از دو جھت جنس و عدد : ٣نکته 
).شرطی که خبر مشتق باشد

ما ھو الخطا فی الفراغ ؟: مثال

..... )الحکمةُ (

. في القلوبِ تُ نبِ تُ شجرةٌ . ١
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.المومنةُ ضالّ . ٢

.نمنز الموکَ . ٣

.الانسانِ لحیاةِ مفیدٌ . ۴

مفیدة: پس میشود . گزینه ی چھار باید مونث باشد چون مبتدایش مونث است

.)مسلمٍ لِّ کُ ' علیواجبٌ (...... 

الزکاة. ١

لاةالصَّ . ٢

ومالصَّ . ٣

ةلَ الصِّ . ۴

. پاسخ صحیح گزینه ی سه است

:انواع خبر 

:خبر بر چھار نوع است 

شبه جمله. ۴جمله ی اسمیه . ٣جمله ی فعلیه . ٢مفرد . ١

در ترکیب آن می نویسیم ، ) به شرط مبنی نبودن(ھر گاه خبر مفرد باشد : تذکر مھم
.خبر و مرفوع

.و ھر گاه خبر جمله یا شبه جمله باشد در ترکیب آن می نویسیم؛ خبر و محلا مرفوع
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:مفرد خبر . ١

:گاھی خبر مفرد است یعنی یک کلمه است، مثال 

.نظیفٌ الانسانٌ المدرسهِ تلمیذُ 

مبتدا و مرفوع: تلمیذ 
مضاف الیه: المدرسه 
خبر و مرفوع: الانسان 

صفت و مرفوع: نظیف 

.امُ یّ الاَ تهُ ظَ عَ وَ / ن ل مَ العاقِ 

مبتدا: العاقل 
خبر و محلا مرفوع: من 

و مفعولفعل: وعظته 
فاعل و مرفوع: الایام 

:خبر جمله فعلیه . 2

.گاھی خبر؛ یک جمله فعلیه می باشد

خبر و محلا مرفوع: مبتدا ؛ ذھب : علی > ---- . لی المدرسةِ اِ بَ ھَ ذَ علیٌّ 

خبر و محلا مرفوع: مبتدا ؛ یکتب : التلمیذ > ---- . هُ رسَ دَ بُ کتُ یَ التلمیذُ 

:خبر جمله اسمیه . ٣

.گاھی خبر ، خود جمله ی اسمیه می باشد

ُ التلمیذُ  > ---- . نظیفٌ هُ لباس

مضاف الیه ؛ : مبتدا ؛ ـه : خبر و محلا مرفوع ؛ لباس : مبتدا ؛ لباسه نظیف : التلمیذ 
خبر: نظیف 
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> ---- . بعضٍ ھم اولیاءُ عضُ بَ المومنونَ 

فوعخبر و محلا مر: مبتدا ؛ بعضھم اولیاء : المومنون 

ھر گاه بعد از مبتدا دو اسم بکار رود که بین شان یک ضمیر متصل ) = حالت کلی: (نکته
.باشد، خبر از نوع جمله اسمیه است

ِ اَ  > ---- . مُ عظَ اَ هُ ؤُ طَ خَ الاماناتِ تلکَ ینِ ن بَ سان مِ للّ

خبر جمله اسمیه: خطؤه اعظم 

> ---- . شدیدٌ هُ مَ لَ اَ المریضُ ذلکَ 
خبر جمله اسمیه: المه شدید

:خبر شبه جمله . ۴

. گاھی خبر شبه جمله می باشد
.جار و مجرور و ظرف: شبه جمله بر دو نوع است 

:جار و مجرور : الف 

خبر و محلا مرفوع: علی الشھداء > ---- علی الشھداءِ السلامُ 

خبر و محلا مرفوع: لنا > ---- نالَ الکتابُ 

: ظرف : ب 

ن دُ ع ؛ عند ؛ لَ مام ؛ جنب ؛ مَ لف ؛ اَ ؛ خَ راءَ حت ؛ وَ وق ؛ تَ فَ : کانظرف مـ 
یثُ ؛ حَ حوَ سار ؛ نَ ؛ یمین ؛ یَ 

؛ نَ ؛ الآ؛ نھاراً ؛ صباحاً ؛ لیلاً ؛ مساءً مسِ ؛ أَ داً م ؛ غَ لیوَ اَ : ظرف زمانـ 
یثُ حَ 
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.اسم ھایی که زیرشان خط کشیده شده است جزء مبنی ھا ھستند: نکته

خبر و محلا : خبر ؛ قوق المنضدة : مبتدا ؛ فوق : القلم > ---- . المنضدةِ فوقَ مُ القل
مرفوع

خبر و محلا مرفوع: عندي > ---- عنديالکتابُ 

:نوع الخبر فی العبارة وَ ما ھُ 

)هِ جھِ فی وَ هُ شرُ بِ لمومنُ اَ ( 

مفرد. ١
جمله اسمیه. ٢
جمله فعلیه. ٣
شبه جمله. ۴

ه خبر ظرف باشد برای ترکیب آن ، آن را حتما با مضاف الیه اش به حساب ھر گا: نکته
.می آوریم

:چند نکته مھم کنکوری 

اسماء دائم الاضافه؛ اسم ھایی می باشند که ھمیشه مضاف واقع می : نکته اول
:مھم ترین آنھا عبارتند از . شوند

.ظروف+ ؛ مثل ؛ شبه ععض ؛ مَ ؛ جمیع ؛ بَ کلّ 

.حاظ مذکر و مونث و معرفه و نکره ؛ تابع مضاف الیه خود ھستنداز ل

؛ فعل امرشان به دو  َـلَ أَ سَ /  ـُرَ مَ أَ /  ـُلَ کَ أَ /  ـُذَ خَ أَ : چھار فعل : نکته دوم
:صورت است 

لل ؛ سَ سأَ إِ / ر ر ؛ مُ أمُ أُ / ل ل ؛ کُ أکُ أُ / ذ ذ ؛ خُ أخُ أُ 

).غیر انسان(؛ غیر عاقل ) انسان(عاقل : جمع مکسر بر دو نوع است : نکته سوم
:اگر عاقل باشد ھر چه برای آن بکار رود با آن مطابقت می کند ؛ مانند 
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.یکتبونَ العلماءُ 

:اگر غیر عاقل باشد ھر چه برای آن بکار رود به صورت مفرد مونث است ؛ مانند 

.الکتب المفیدة

.مکسر می باشدجمع مونث سالم نیز ھمانند جمع : تذکر مھم
متکلم الوحده را اضافه )) ی (( ھر گاه بخواھیم به آخر حرف یا فعلی ضمیر : نکته چھارم

میاوریم که )) نون (( کنیم، برای اینکه اعراب ھر دو کلمخ ثابت بماند بین آن دو یک حرف 
.می گویند) نگھدارنده(به آن نون وقایه 

نيبَ رَ ضَ > ---- ي بِ رَ ضَ = ی + بَ رَ ضَ 

ينِّ عَ = ی + ن عَ 

ِ عَ تُ  ِ عَ تُ = ي + ونَ مُ لّ نيمونَ لّ

بعد از اسم نکره ای بکار رود و درباره ی ) اسمیه یا فعلیه(ھر گاه جمله ای : نکته پنجم
و اعرابش محلی و تابع آن اسم نکره ) جمله وصفیه(آن نیز توضیح دھد صفت می باشد 

.است

َ اللهُ هُ حَ تَ فَ بابٌ الجھادُ  ِ چون جمله : صفت و محلا مرفوع . (هِ ولیائِ لا
)است

)صفت و محلا منصوب. (کثیرةٌ هُ وراقُ اَ کتاباً یتُ رَ شتَ اِ 

)حال. (الانسانَ ؤذیتُ کثیرةٌ کَ ولِ ن حَ مِ هُ کارِ المَ 

.جمله ای که بعد از اسم معرفه بکار می رود حالیه نام دارد* 

:مترین آنھا عبارتند از بعضی فعل ھا دو مفعول می پذیرند که مھ: نکته ششم

www.ellforum.com



23

؛ ) قرار داد(لَ عَ ؛ جَ ) یافت(دَ جَ ؛ وَ ) بخشید('عطی؛ أَ ) قرض داد(ضَ قرَ أَ 
..... ؛) گرفت(ذَ خَ تَّ ؛ اِ ) وعده داد(دَ عَ ؛ وَ ) آموخت(مَ لَّ ؛ عَ ) روزی داد(قَ زَ رَ 
.

: نکته مھم

)یاد گرفتن(تعلم ) / یاد دادن(تعلیم : آموختن 

>----. عطاني میراثَ أَ 
مفعول اول: ي در أعطانی 

مفعول دوم: میراث 

گاھی برای تاکید مبتدا بین مبتدا و خبر یک ضمیر منفصل مرفوعی به کار : نکته ھفتم
می رود، و به این ضمیر ؛ ضمیر فصل یا عماد گویند که ھیچ گونه نقشی در عبارت اصلی 

.ندارد

.اقُ الرزّ وَ ھُ اللهُ 

.المومنونَ مھُ کَ ولئِ اُ

.ھو و ھم در عبارات بالا؛ ضمیر فصل ھستند* 

ھر گاه بین مبتدا و خبر ضمیر فصل بکار رود در این حالت خبر معرفه می : تذکر مھم
.شود

.ھر گاه بخواھیم یکی از ارکان جمله را تأکید کنیم آن را به ابتدای جمله میاوریم: تأکید

.دُ عبُ نَ اکَ یّ اِ > -- تأکید-- اکَ یّ اِ دُ عبُ نَ 

مفعول و محلا منصوب : ایاک / فعل و فاعل : نعبد 
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.بُ ذھَ اَ لی المدرسةِ اِ > -- تاکید--. لی المدرسةاِ بُ ذھَ اَ 

جار و مجرور: الی المدرسة / فعل و فاعل : بُ ذھَ اَ 

.في المدرسة تلمیذٌ > --تاکید-- . في المدرسةِ التلمیذُ 

خبر مقدم و : في المدرسة / خبر و محلا مرفوع : ة في المدرس/ مبتدا و مرفوع : التلمیذ 
مبتدای مؤخر: تلمیذ / محلا مرفوع 

:چند نتیجه مھم 

.در جمله فعلیه تمامی ارکان را می توان تاکید کرد به جز فاعل. ١
.در جمله اسمیه فقط خبری را می توان تاکید کرد که شبه جمله باشد. ٢
جمله ای به کار رفته باشد و بخواھیم آن را ترکیب کنیم به اگر جار و مجروری در ابتدای. ٣

.ما بعدش توجه می کنیم
اگر بعد از آن فعلی بکار رفته باشد که معنای آن را کامل کند در ترکیی آن می نویسیم 

.)جمله در اصل فعلیه می باشد. (جار و مجرور
کند در ترکیب آن می اگر بعد از آن اسمی به کار رفته باشد که معنای آن را کامل 

).جمله در اصل اسمیه می باشد. (نویسیم؛ خبر مقدم و محلا مرفوع

برای او خواھری است که حجابش را حفظ می . (علی حجابھاظُحافِ تُ ختٌ اُهُ لَ 
.)کند

چون بعد از یک اسم نکره (صفت و محلا مرفوع : تحافظ / خبر مقدم و محلا مرفوع : له 
.)بکار رفته است

.دو لغت خیر و شر اگر در جمله به معنای خوبی و بدی بکار روند جامد می باشند: نکته
.اگر در جمله به معنای خوب و بد بکار روند صفت مشبھه می باشند

و اگر در جمله به معنای بھتر و بدتر بکار روند اسم تفضیل می باشند

:اعراب 
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.اعراب تقدیری. ۴اعراب فرعی . ٣محلی اعراب. ٢اعراب اصلی . ١: بر چھار نوع است 

:عبارتند از : )ظاھری یا لفظی(اعراب اصلی . ١
ِ ٍنصب ُ ٌ؛ رفع◌ َ ً ؛ جر◌ ؛ جزم◌

)فاعل و مرفوع. (تلمیذٌ جاءَ 

این اعراب شامل کلمات مبنی و ھمچنین جملاتی است که خود نقش : اعراب محلی. ٢
:، مثال ..).مانند خبر، صفت، حال و (واقع می شوند 

)مفعول و محلا منصوب. (ذلکَ یتُ أَ رَ 

)مفعول و محلا منصوب. (نا اللهُ بُّ رَ وا قالُ

اعرابی است که جانین اعراب اصلی می شود و شامل موارد زیر است : اعراب فرعی. ٣
 :

:در اسم مثنی ) الف

منصوب و مجرور> ---- ینِ / مرفوع > ---- انِ 

خبر و مرفوع: جالسان / مبتدا و مرفوع : التلمیذان > ---- .جالسانِ التلمیذانِ 

مفعول و منصوب: التلمیذین > ---- . التلمیذینِ یتُ أَ رَ 

مجرور به حرف جر: معلمین > ---- . معلمینِ ' علیمتُ لَّ سَ 

:در جمع مذکر سالم) ب

مرفوع> ---- ونَ 

منصوب و مجرور> ---- ینَ 

)فوعفاعل و مر. (مونَ المعلّ جاءَ 

)مفعول و منصوب(.سلمینَ مُ یتُ أَ رَ 

بپذیرند معرفه می ) ال(اسم ھای مثنی و جمع مذکر سالم ھر گاه ) : حالت کلی(تذکر
.نداشته باشند نکره می باشند) ال(باشند و ھر گاه 
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: نکته بسیار مھم

نون اسم ھای مثنی و جمع مذکر سالم ھر گاه مضاف واقع شوند: الاسلوب الاضافه
.آخرشان حذف می شود

.یداکَ > ---- کَ + دانِ یَ 

.مسلمي العالَ مُ > ---- م العالَ + مسلمینَ 

.یَّ دَ یَ > ---- ي + ینِ دَ یَ 

. جمع مونث سالم فقط در حالت نصب اعرابش فرعی است: در جمع مؤنث سالم ) ج

.دمی پذیر) ــ ـٍ ـِ(؛ کسره و تنوین )ـ ـًـ ـَ(یعنی به جای فتحه و تنوین 

)مفعول و منصوب. (ماتِ المعلّ رأیتُ 

)مفعول و منصوب. (ماتٍ معلّ رأیتُ 

۴و ١فعل مضارع در حالت کلی ھمیشه مرفوع است و در صیغه ھای : در فعل مضارع) د
).اعراب اصلی)(ــــ(علامت اعراب آن به صورت ضمه ١۴و ١٣و ٧و 

).اعراب فرعی)(عوض رفعنون)(ن(و در بقیه صیغه ھا به جز جمع ھای مونث 

نون عوض رفع> ---- بانذھَ یَ 

.فعل مضارع دارای سه اعراب اصلی، فرعی، محلی است: نکته

مم، فو، حَ خ، ذو، فَ ب، اَ اَ : در اسماء خمسه) ھـ
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.اسماء خمسه مانند اسماء دیگر در جمله یا مضاف می شوند و یا نمی شوند: تذکر

: وند اعرابشان اصلی است مانند اگر مضاف واقع نش: نکته

)فاعل و مرفوع. (خٌ اَ جاءَ 

)مفعول و منصوب. (اباً یتُ أَ رَ 

اگر مضاف شوند و مضاف الیه شان ضمیر یاء متکلم الوحده باشد اعرابشان : ٢نکته 
. تقدیری است

)فاعل و تقدیرا مرفوع. (بیاَ جاءَ 

متکلم الوحده نباشد ) ی(شان ضمیر اگر مضاف واقع شوند و مضاف الیه: ٣نکته 
ـ در محل نصب به جای )و(یعنی در محل فرع به جای ضمه، (اعرابشان فرعی است 

.)می پذیرند) یاء(ـ در محل جر به جای کسره ، )الف(فتحه، 

در (ھمیشه اعرابشان فرعی است ) فو- ذو (از میان اسماء خمسه دو اسم : تذکر مھم
و مجرورشان ) فا-ذا : (منصوبشان میشود ). ی مرفوع می باشداین حالت یعنی حالت کل

).في-ذی : (میشود 

:مثال

.بوکَ اَ جاءَ > ----) فاعل(کَ بُ اَ جاءَ 

.اخاهُ رأیتُ > ---- ) مفعول(هُ خَ اَ أیتُ رَ 

ذي ' علیمتُ سلَّ > ---- ) مجرور به حرف جر(علمٍ ذوعلی متُ لَّ سَ 
.علمٍ 

:ممنوع من الصرف= در اسماء غیر منصرف ) و

www.ellforum.com



28

:اسم ھایی می باشند که ھیچ گاه تنوین نمی پذیرند و شامل موارد زیر ھستند 

..... .فاطمة ؛ مریم ؛ زینب ؛ معاویة ؛ حمزة و : اسم ھای علم مونث . ١
..... .ایران ؛ اصفھان ؛ دمشق ؛ بیروت و نیویورک و : اسامی شھرھا و کشورھا . ٢
.... .ابراھیم ؛ اسحاق ؛ یعقوب ؛ جرج و داریوش و :اسامی غیر عربی . ٣
؛ ) ع(؛ ھودٌ ) ع(؛ لوطٌ ) ع(؛ نوحٌ ) ص(محمدٌ : اسامی تمام پیامبران به جز ھفت پیامبر . ۴

).ع(؛ شیثٌ ) ع(؛ شعیبٌ ) ع(صالحٌ 
... .مراء و ر ؛ حَ خضَ م ؛ اَ عظَ اَ : علاء مانند ل و فَ فعَ صفت ھای بر وزن اَ . ۵
.مکسری که ھم وزن یا ھم آھنگ مفاعل یا مفاعیل باشندجمع ھای . ۶

لفاعِ مَ 
ــــــــــ

دساجِ مَ 
بکاتِ مَ 
لحافِ مَ 
لضائِ فَ 
بجائِ عَ 
)رضارِ مَ (ضارّ مَ 

مفاعیل
ــــــــــــ

صابیحمَ 
شاھیرمَ 
قادیرمَ 
واریختَ 

یاطینشَ 

به ( اشد داشته ب) ان(یا ) اء(اسم ھایی که علاوه بر سه حرف اصلی شان : ٨و ٧
زھراء ، صحراء ، سلمان ، : عبارتی دیگر این حروف، حروف زائد به حساب آید مانند 

)سلیمان 

اسماء غیر منصرف فقط در محل جر اعرابشان فرعی است یعنی به جای : ١نکته 
.کسره، فتحه می پذیرد
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)مجرور به حرف جر. (مساجدَ م في رأیتھُ 

داشته ) کسره(در محل جر می توانند اعراب اصلی اسماء غیر منصرف) : مھم(٢نکته 
.بپذیرند و یا مضاف واقع شوند) ال(باشند به شرطی که یا 

.في المساجدِ مُ یتھُ أَ رَ 

.المدینةِ في مساجدِ مُ یتھُ أَ رَ 

.صابیحَ مَ الدنیا بِ ا السماءَ نّ یَّ زَ وَ 

توانستیم مضاف و الدنیا صفت است چون السماء نیز ال دارد، اگر سما ال نداشت می(
.)مضاف الیه بگیریم

.الشاکرینَ بِ علمَ اَ بِ اللهُ یسَ لَ أَ 

.الشاکرینَ علمِ اَ بِ اللهُ یسَ لَ أَ 

).چون مضاف واقع شده پس می تواند اعراب اصلی خود یعنی کسره را داشته باشد(

شامل اعرابی است که در درون کلمه وجود دارد و به ظاھر نیست و : اعراب تقدیری. ۴
:موارد زیر است 

) :باشد))) ' ی(( یعنی اسم ھایی که حرف آخرشان (در اسم ھای مقصور )الف
:مانند 

صا ؛ رضا؛ عَ ) 'دنی(نیا؛ دُ ' بری؛ کُ ' لیلی

.اسم ھای مقصور در ھر سه حالت رفع و نصب و جر اعرابشان تقدیری است: نکته

)فاعل و تقدیرا مرفوع. ('لیلیت جاءَ 

)مفعول و تقدیرا منصوب. ('موسیتُ رأی
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)تقدیرا مجرور به حرف جر. ('عیسی' علیمتُ لَّ سَ 

.متکلم الوحده می شوند) ی(در اسم ھایی که مضاف به ضمیر )ب

.این اسم ھا نیز در ھر سه حالت رفع و نصب و جر اعرابشان تقدیری است: نکته

)فاعل و تقدیرا مرفوع. (يدیقِ صَ جاءَ 

)مفعول و تقدیرا منصوب. (يتلمیذِ رأیتُ 

)تقدیرا مجرور به حرف جر. (يمِ معلّ ' علیمتُ لَّ سَ 

)تقدیرا مجرور. (يممعلِ ' علیمتُ لَّ سَ 

:آخر اسم است که نوشته نمی شود ولی خوانده می شود ) ساکن(ن : تنوین* 

کتابٍ > ---- کتابن 

ز آن جایی که اسم مجزوم نمی شود ن برای اینکه اسم را نکره کنیم ن ساکن میاوریم ا
.ساکن را حذف و تنوین اضافه می شود

:مانند ) اسم ھایی که حرف آخرشان ما قبل مکسور باشد(در اسم ھای منقوص )ج
.... .ي و یالِ ي ؛ لَ ي ؛ باقِ ي ؛ عالِ ي ؛ قاضِ داعِ 

در حالت (ست اسم ھای منقوص فقط در دو حالت رفع و جر؛ اعرابشان تقدیری ا: ١نکته 
:مانند ) نصب اعرابشان اصلی است

)فاعل و تقدیرا مرفوع. (الداعيُ جاءَ 

)تقدیرا مجرور به حرف جر. (الداعيِ مت علی لَّ سَ 

)مفعول و منصوب. (الداعيَ رأیتُ 
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اسم فاعل؛ فعل ھای ناقص ھستند که فعل ناقص ، ... داعی و قاضی و عالی و : نکته
.ند پس اعرابشان تقدیری استضمه و کسره نمی پذیر

اگر نکره شوند باز ھم > ---- اسم ھای منقوص در محل رفع و جر ) : بسیار مھم(٢نکته 
.اعرابشان تقدیری است ولی به صورت زیر نوشته می شود

)فاعل و تقدیرا مرفوع(داعٍ > ---- ن داعِ > ---- ن یُ داعِ = داعيٌ جاءَ 

تقدیرا مجرور (داعٍ > ---- ن داعِ > ---- ن یِ داعِ = داعيٍ ' علیمتُ لّ سَ 
)به حرف جر

:تمرین

.  الشافين الدواءِ مِ الواقی خیرٌ العلاجُ 

.جمله را نکره کنید

.شافٍ ن دواءٍ مِ خیرٌ واقٍ علاجٌ 

.منفصل و متصل: ضمیر بطور کلی بر دو نوع است : انواع ضمیر

:انواع ضمایر منفصل 

:این ضمایر عبارتند از : وعیضمایر منفصل مرف) الف

.حنُ نا و نَ اَ .... م ؛ ھي و ما ؛ ھُ ؛ ھُ وَ ھُ 

.این ضمایر ھمیشه مبتدا واقع می شوند به ھمین دلیل به آن ھا مرفوعی گوییم

:این ضمایر عبارتند از : ضمایر منفصل منصوبی) ب
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)او را(ایاهُ . ١
ایاھما. ٢
ایاھم. ٣
ایاھا. ۴
ماایاھُ . ۵
نَّ یاھُ اِ . ۶
)تو را(ایاکَ . ٧
مااکُ ایّ . ٨
مایاکُ . ٩

اکِ ایّ . ١٠
ایاکما. ١١
نَّ ایاکُ . ١٢
)مرا(ایایَ . ١٣
)ما را(انا ایّ . ١۴

این ضمایر ھمیشه مفعول واقع می شوند به ھمین دلیل به آنھا منفصل منصوبی می 
.گوییم

:انواع ضمایر متصل 

یر ھمان علائم آخر افعال می باشند که این ضما: ضمایر متصل مرفوعی) الف
.ھمیشه فاعل واقع می شوند و آنھا را قبلا خوانده ایم

:ضمایر متصل منصوبی و مجروری ) ب و ج

این ضمایر اگر در جمله مضاف الیه و یا مجرور به حرف جر واقع شوند به آنھا مجروری 
).نھا منصوبی گوییممثلا مفعول به آ(گوییم و اگر در جمله منصوب واقع شود 

:این ضمایر عبارتند از 

ـه. ١
ـھما. ٢
ـھم. ٣
ـھا. ۴
ـھما. ۵
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ـھن. ۶
ـکَ . ٧
ـکما. ٨
ـکم. ٩

ـک. ١٠
ـکما. ١١
ـکن. ١٢
ـي. ١٣
ـنا. ١۴

این ضمایر در صیغه ھای اول تا ششم به جز چھارم به دو صورت نوشته و تلفظ : تذکر
.میشوند

ح تلفظ کردن آنھا به حرکت حرف قبل یا اعراب کلمه قبلشان برای صحیح نوشتن و صحی
:توجه می کنیم و داریم 

هِ صدیقِ کتابَ شتریتُ اِ 

هُ کتابَ شتریتُ اِ 

نَّ ھِ صدیقتِ کتابَ رأیتُ 

:تمرین 

م ھُ م فَ ینا ھُ غشَ أَ فَ اً دّ م سَ ھِ لفِ ن خَ مِ وَ اً دّ م سَ یدیھِ اَ ن بینِ لنا مِ عَ و جَ * 
.رونَ بصِ لا یُ 

.ضمیر متصل مرفوعی چون فاعل است: ا جعلن

.متصل مجروری چون مضاف الیه است: ایدیھم 

.ضمیر متصل مجروری چون مضاف الیه است: خلفھم 

.متصل مرفوعی چون فاعل است: فأغشینا 
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.متصل منصوبی چون مفعول است: ھم 

.منفصل مرفوعی چون مبتدا است: فھم 

.استمتصل مرفوعی چون فاعل: یبصرون 

.نایتَ دَ ذ ھَ اِ عدَ نا بَ غ قلوبَ زِ نا لا تُ بَّ رَ * 

.متصل مجروری چون مضاف الیه است: ربنا 

.متصل مجروری چون مضاف الیه است: قلوبنا 

).متصل منصوبی چون مفعول است(نا ) / متصل مرفوعی چون فاعل است(ت : ھدیتنا 

ّ اَ کَ بُّ ضی رَ قَ وَ *  ّ وا اِ دُ عبُ تَ لا . اهُ یّ اِ لا

.متصل مجروری چون مضاف الیه است: ربک 

.متصل مرفوعی چون فاعل است: تعبدوا 

منفصل منصوبی: ایاه 

)متصل مجروری چون مضاف الیه است. (ماھُ دُ حَ اَ جاءَ * 

)متصل منصوبی چون مفعول است. (مُ العالِ هُ جابَ أَ * 

مجروری> ----- بچسبند اگر به اسمی یا حرف جر : تذکر درباره ضمایر متصل
مرفوعی> ----- اگر جزء فعل باشند  

منصوبی> ----- اگر از خارج به فعل بچسبند 

:معلوم و مجھول 
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فعل معلوم فعلی است که فاعل آن مشخص باشد و فعل مجھول فعلی است که فاعل 
.آن مشخص نباشد

المبنی للمعلومالفعلُ = فعل معلوم 

بنی للمجھولالمالفعلُ = فعل مجھول 

:طریقه مجھول کردن فعل ماضی 

ابتدا عین الفعل را مکسور کرده سپس تمام حروف متحرک قبل آن را مضموم می کنیم، 
:مثال 

بَ تِ کُ > --- مجھول-- بَ تَ کَ 

جَ خرِ ستُ اُ> --- مجھول-- جَ خرَ ستَ اِ 

:طریقه مجھول کردن فعل مضارع 

.حرف مضارعه را مضموم می کنیمفقطس ابتدا عین الفعل را مفتوح کرده سپ

بُ کتَ یُ > --- مجھول-- بُ کتُ یَ 

جُ خرَ ستَ یُ > --- مجھول-- جُ خرِ ستَ یَ 

:طریقه مجھول کردن جمله معلوم 

ابتدا فعل را مجھول می کنیم سپس فاعل را حذف کرده و مفعول را به جای آن می آوریم؛ 
.رابش ھمانند فاعل مرفوع استدر این حالت به مفعول نائب فاعل گوییم که اع
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تطابق فعل مجھول با نائب فاعل از لحاظ مذکر و مونث ھمانند فعل معلوم با : ١تذکر 
.فاعل است

ِ للمجھول و غَ ل الفعل المبنی للمعلوم مبنیاً جعَ اِ : تمرین م لزَ ر ما یَ یّ
.هُ غییرُ تَ 

الدرسُ بَ تِ کُ > ---- . الدرسَ التلمیذُ بَ تَ کَ 

تِبَ  نائب فاعل و مرفوع: الدرسُ / عل مجھول ف: کُ

ت رسالةٌ بَ تِ کُ > ----- رسالةً حمیدٌ بَ تَ کَ 

مجھول نمی شود چون فعل لازم مجھول نمی > ----- لی المدرسةِ اِ علیٌّ بَ ھَ ذَ 
.شود

.فقط جمله ای را می توان مجھول کرد که فعل آن متعدی باشد: ٢تذکر 

:مبحث اعلال 

.لی است که یکی یا دو تا از حروف اصلی اش حرف عله باشدفع: فعل معتل

)و ـ ی: (حروف عله عبارتند از 

سَ ئِ ؛ یَ دَ عَ وَ : مثال. ١

عَ یَ ؛ بَ لَ وَ قَ : اجوف. ٢

یَ مَ ؛ رَ وَ عَ دَ : ناقص. ٣

یوَ ؛ طَ یَ قَ وَ : لفیف. ۴

به الف قلب ھر گاه حرف عله متحرک باشد و حرف ماقبلش مفتوح؛ حرف عله: ١قاعده 
:می شود؛ مثال 
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قالَ > ----- لَ وَ قَ 

باعَ > ----- عَ یَ بَ 

عادَ > ----- وَ عَ دَ 

'میرَ > ----- یَ مَ رَ 

نامَ > ----- مَ وِ نَ 

لاصَ > ----- وَ لَ صَ 

'دیھَ > ----- یَ دَ ھَ 

ھر گاه در فعلی دو حرف ساکن کنار یکدیگر طوری واقع شوند که اولی عله : ٢قاعده 
:مثال ) اعلال به حذف. (شد؛ حرف عله حذف می شودبا

لنَ قُ > ----- قالنَ >  --- ماضی۶---)  ــ ـُ(قالَ 

عنَ بِ > ----- باعنَ > --- ماضی۶---)  ــ ِـ(باعَ 

منَ نِ > ----- نامنَ > --- ماضی۶---)  ــ َـ(نامَ 

ی افتند یعنی دو حرکت ضمه و کسره بر حروف عله ثقیل می باشند و م: قاعده سوم
: مثال ) اعلال به اسکان. (حرف عله در این حالت ساکن می گردد

ولُ قُ یَ > ----- لُ قوُ یَ > ----- لَ وَ ؟  قَ > --- مضارع--- )  ــ ـُ(قالَ 
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یعُ بِ یَ > ----- عُ بیِ یَ > ----- عَ یَ ؟  بَ >  --- مضارع--- )  ــ ِـ(باعَ 

.ا بنویسیدـ رصیغه امر حاضر از فعل قال ـ ـ۶ُ: تمرین

)اعلال به حذف(ل قُ > ----- ول قُ > ----- ولُ قُ تَ . ٧

ولاقُ > ----- ولانِ قُ تَ . ٨

واولُقُ > ----- ولونَ قُ تَ . ٩

يولِ قُ > ----- ینَ ولِ قُ تَ . ١٠

ولاقُ > ----- ولانِ قُ تَ . ١١

اعلال به اسکان صورت می گیرد١١تا ٨در صیغه ھای 

ولنَ .12 ُ )اعلال به حذف(لنَ قُ > -- امر--- نَ لقُ تَ > -- لالعا-- تقَ

در صرف امر حاضر اجوف در صیغه ھای اول و ششم امر حرف عله حذف می : نتیجه اول
.شود

ھمیشه صیغه ھای ششم ماضی و ششم امر در فعل اجوف ) : بسیار مھم(نتیجه دوم
.یکی میشود) از فعل اجوف(

ــ ـُقالَ * 

لنَ قُ > --- ماضی۶صیغه --- 

لنَ قُ > --- امر--- لنَ قُ تَ > --- مضارع١٢یغه ص--- 
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ــ ِـباعَ * 

عنَ بِ > --- ماضی۶صیغه --- 

عنَ بِ > --- امر--- عنَ بِ تَ > --- مضارع١٢صیغه --- 

ــ َـنامَ * 

منَ نِ > --- ماضی۶صیغه --- 

منَ نَ > --- امر--- منَ نَ تَ > ------ امنَ نَ تَ > --- مضارع١٢صیغه --- 

)خافُ ؛ یَ خافَ / وقُ ذُ ؛ یَ ذاقَ (فعال ما ھو الخطاء عن الا: تست

قنَ ذُ نَّ ھُ . ١

فنَ خِ نَّ نتُ اَ . ٢

فنَ خِ نَّ ھُ . ٣

قنَ ذُ نَّ نتُ اَ . ۴

.پاسخ صحیح است٢گزینه 

فنَ  :؛ به ترتیب زیر فنَ خَ غلط است و باید بشود خِ

فنَ خَ > --- امر--- فنَ خَ تَ > ------ افنَ خَ تَ 

حرف عله حذف می ) دو صیغه(در جمع ھای مونث در صرف مضارع اجوف: نتیجه سوم
.شود

ھر گاه بخواھیم از فعل مثال واوی؛ مضارع معلوم بسازیم حرف عله واو : قاعده چھارم
.حذف می شود
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.ولی در مضارع مجھول حرف عله حذف نمی شود

دُ عِ یَ > ---معلوم--- دُ وعِ یَ > --- مضارع--- ــ  ِـدَ عَ وَ 
دَ ــِـ  دُ > --- مضارع--- وَعَ دُ وعَ یُ > --- مجھول--- یوَعِ

فُ قِ یَ > --- معلوم--- فُ وقِ یَ > ---مضارع--- ـ ـ ِـفَ قَ وَ 
فُ وقَ یُ > --- مجھول--- فُ وقِ یَ > ---مضارع--- ـ وَقَفَ ـ ِـ

عُ ضَ یَ > --- معلوم--- عُ وضَ یَ > ---مضارع--- ـ ـ َـعَ ضَ وَ 
عُ وضَ یُ > --- مجھول--- یوَضَعُ > ---مضارع--- وَضَعَ ـــَ 

)اجوف واوی(دعُ > --- امر--- ودُ عُ تَ > --- مضارع--- ـ ـ ـُعادَ 

)مثال واوی(د عُ > --- امر--- دُ عِ تَ 

ھر گاه بخواھیم فعل مضارع ناقصی را مجزوم کنیم به شرطی که فعل : قاعده پنجم 
.باشد؛ حرف عله حذف میشود١۴-١٣-٧-۴-١مضارع در یکی از صیغه ھای 

.عل ھا به حذف حرف عله استبه عبارت دیگر جزم این گونه ف

دعُ لا یَ > --- نھی--- و دعُ یَ > --- اعلال--- وُ دعُ یَ 

رمِ إِ > --- امر--- ي رمِ تَ > --- اعلال--- یُ رمِ تَ 

سعَ م نَ لَ > --- ملَ --- ' یسعَ نَ > --- اعلال--- یُ سعَ نَ 

ار درباره فعل لفیف قاعده ی خاصی نداریم بنابراین برای اعلال آن به مکان قر: نکته اول
:گرفتن حرف عله توجه می کنیم؛ مثال
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ي لِ تَ > --- ٧---ي لِ یَ > ------ یُ لِ یَ > ------ یُ ولِ یَ > ---مضارع--- ـ ـ ِـیَ لِ وَ 
)سرپرستی کن(لِ > --- امر--- 

نگھداری (قِ > --- امر--- ي قِ تَ > --- ٧---ي قِ یَ > ---مضارع--- ـ ـ ِـیَ قَ وَ 
)کن

: نکته دوم 

> --- ٧---' یرَ یَ > ------ ' یرأَ یَ > ------ یُ رأَ یَ > --- مضارع--- ــ َـیَ أَ رَ 
)مونث(یرَ )/ مذکر(رَ > --- امر--- ' یرَ تَ 

.را به آن اضافه می کنیم) ی(برای مونث کردن + 

ھر گاه حرف عله متحرک باشد و حرف ما قبلش صحیح و ساکن ؛ : قاعده ی ششم
یعنی اگر مفتوح باشد قلب به الف؛ (. حرف عله به ھم جنس حرکت خود قلب می شود

.)مکسور باشد قلب به یاء؛ مضموم باشد قلب به واو میشود

جابَ اَ > ------ بَ جوَ اَ > --- ماضی افعال--- بَ وَ جَ 

یبُ جِ یُ > ------ بُ جوِ یُ > --- مضارع--- بَ وَ جَ 

یبجِ مُ > ------ ب جوِ مُ > --- اسم فاعل--- بَ وَ جَ 

جابمُ > ------ب جوَ مُ > --- اسم مفعول--- بَ وَ جَ 

در باب افعال ؟) دَ وَ رَ (اسم فاعل و اسم مفعول از فعل راد : ١تمرین 

یدرِ مُ > ------ د روِ مُ > --- اسم فاعل--- دُ روِ یُ > --- مضارع افعال--- دَ وَ رَ 

رادمُ > ------ د روَ مُ > --- اسم مفعول--- دُ روِ یُ > --- مضارع افعال--- دَ وَ رَ 
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در باب استفعال ؟) رَ وَ شَ (اسم مفعول از فعل شار اسم فاعل و : ٢تمرین 

> --- اسم فاعل--- رُ شوِ ستَ یَ >  --- مضارع استفعال--- رَ وَ شَ 
یرشِ ستَ مُ >  ------ ر  شوِ ستَ مُ 

شارستَ مُ > ------ ر  شوَ ستَ مُ >  --- اسم مفعول--- رَ وَ شَ 

در باب افتعال ؟) بَ یَ غَ (اسم فاعل و اسم مفعول غاب : ٣تمرین 

---- ب  یِ غتَ مُ >  --- اسم فاعل---بُ یِ غتَ یَ >  --- مضارع افتعال--- بَ یَ غَ 
غتابمُ > -- 

غتابمُ > ------ ب   یَ غتَ مُ >  --- اسم مفعول--- بَ یَ غَ 

ھر گاه فعل اجوفی را به باب افتعال ببریم؛ اسم فاعل و اسم مفعول آن یکی : ١نکته 
.میشود

: ی را مجھول کنیم ھر گاه بخواھیم فعل معتل: ٢تذکر 

ابتدا قبل اعلال آن را می نویسیم سپس مجھول می کنیم و در آخر دوباره اعلال می 
:کنیم؛ مثال 

ُ سقِ یَ . ١ .مِ الدَّ بِ الثورةِ شجرةَ ھداءُ ي الش

> ------ یُ سقَ یُ > --- مجھول--- یُ سقِ یَ > --- قبل اعلال--- يُ سقِ یَ 
'سقییُ 

: مجھول جمله 
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.مِ الدَّ بِ الثورةِ رةُ شج' سقیتُ 

.فالاً حتِ اِ م المدرسةُ یُ قِ تُ . ٢

قامُ تُ > ------مُ قوَ تُ > --- مجھول--- مُ قوِ تُ > --- قبل اعلال--- یمُ قِ تُ 

:تمامی مصادر مذکر میباشند مگر که علامت تانیث داشته باشند پس :مجھول جمله 

حتفالٌ اِ قامُ یُ 

؟قالَ مجھول : تذکر مھم

یلَ قِ > ------ لَ وِ قُ > --- مجھول--- لَ وَ قَ > --- قبل اعلال--- 

در مجھول ماضی اجوف به این نکته برخورد می کنیم که حرف عله متحرک و حرف ما 
.قبلش صحیح و متحرک میباشد

در این حالت ابتدا حرف صحیح را ساکن کرده سپس طبق قاعده ی ششم اعلال می 
:کنیم؛ مثال

)فروخته شد(یعَ بِ >------ باعَ 

)خواسته شد(ریمَ > ------ رامَ 

)لگد کوب شد(یسَ دِ > ------ داسَ 
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به بعد واقع ) حرف چھارم(در مرتبه ی چھارم ) واو(ھر گاه حرف عله : قاعده ی ھفتم
:می گردد؛ مثال ) یاء(شود قلب به 

'دعییُ > -- ----یُ دعَ یُ > ------ وَ دعُ یَ > --- مجھول--- وُ دعُ یَ . ١

------ یَ دعَ ستَ اِ > ------ وَ دعَ ستَ اِ > --- ماضی استفعال--- عا  دَ . ٢
'دعیستَ اِ > 

یَ لَّ صَ > ------ وَ لَّ صَ > ------ )  وَ لَ صَ (' یلَّ صَ . ٣

شده ) تاء(ھر گاه فعل مثال واوی را به باب افتعال ببریم؛ واو تبدیل به : قاعده ی ھشتم
:گردد؛ مثال و در تاء افتعال ادغام می

دَ حَ تَّ اِ > ------ دَ حَ تتَ اِ > ------ دَ حَ وتَ اِ > --- ماضی افتعال--- دَ حَ وَ 
)ابدال(

)ابدال(ھام تِّ اِ > ------ ھام  وتِ اِ > --- افتعال--- مَ ھَ وَ 

: تذکر

.تغییر حرف عله به حرف عله و یا حذف آن را گویند: اعلال 

.را گویند) غیر عله(یح تبدیل حرف عله به حرف صح: ابدال 

:مثال . واقع شود تبدیل به ھمزه میشود) الف(ھر گاه حرف عله بعد از : قاعده ی نھم

لقائِ > ------ ل  قاوِ > --- اسم فاعل--- لَ وَ قَ 

عبائِ > ------ ع  بایِ >  --- اسم فاعل--- عَ یَ بَ 
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لمائِ > ------ ل  مایِ > --- اسم فاعل--- لَ یَ مَ 

ما قبل مضموم ) یاء(میشود و ھر ) یاء(ما قبل مکسور قلب به ) واو(ھر : مقاعده ی دھ
:مثال . میشود) واو(قلب به 

ایجاد> ------ وجاد  اِ >  --- افعال--- دَ جَ وَ 

یَ عِ دُ > ------ وَ عِ دُ > --- مجھول--- عا دَ 

نُ وقِ یُ > ------ ینُ یقِ یُ > --- مضارع افعال--- نَ قِ یَ 

ظُ وقِ یُ > --- مضارع افعال--- ظَ قِ یَ 

رُ وسِ یُ > --- مضارع افعال--- رَ سِ یَ 

یحاءاِ > ------ وحاي ؟ اِ > --- افعال--- یَ حَ وَ 

ایفاء> ------ وفاي  ؟ اِ > --- افعال--- یَ فَ وَ 

ھر گاه بخواھیم فعل اجوفی را به مصدر باب افعال و استفعال ببریم : قاعده ی یازدھم
.فه می کنیماضا) ة(حرف عله حذف شده و به آخر مصدر 

ةقامَ اِ = ة + قوام اِ > --- افعال--- مَ وَ قَ 

ةقامَ ستِ اِ = ة + قوام ستِ اِ > ---استفعال--- مَ وَ قَ 

ھر گاه بخواھیم از فعل اجوف اسم مفعول بسازیم؛ واو مفعول : قاعده ی دوازدھم
.حذف میشود

ول قُ مَ > ------ ل  قوُ مَ > ------ ول  قوُ مَ > --- اسم مفعول--- لَ وَ قَ 
اعلال به اسکان) / گفته شده(
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فروخته (یع بِ مَ > ------ عُ بیِ مَ > ------وع  بیُ مَ > --- اسم مفعول--- عَ یَ بَ 
اعلال به اسکان) / شده

) واو(اسم مفعول بسازیم ) یایی(ھر گاه بخواھیم از فعل ناقص : قاعده سیزدھم
.شده و در حرف عله ادغام می گردد) یاء(مفعول تبدیل به 

يّ ھدِ مَ > ------ یي  ھدُ مَ > ------ وي  ھدُ مَ > --- اسم مفعول--- یَ دَ ھَ 
)ھدایت شده(

يّ خفِ مَ > ------ یَ فِ خَ 

)پرتاب شده(يّ رمِ مَ > ------ یَ مَ رَ 

مشدد باشد ھمیشه ) یاء(تمام اسم ھای منقوصی که حرف آخرشان : تذکر مھم
.اعرابشان اصلی است

.المھديُّ جاءَ 

:یجه مھم چند نت

.جمع مونث مضارع ناقص ھیچ گاه اعلال نمی شود. ١
:در صرف ماضی فعل ھای ناقص داریم . ٢

.حرف عله حذف می شود٣،۴،۵اگر عین الفعل آن مفتوح باشد در صیغه ھای 
:و اگر عین الفعل آن مفتوح نباشد فقط در صیغه سوم حرف عله حذف میشود؛ مثال 

یَ دَ ھَ 
وادَ ھَ > ----- -وا یُ دَ ھَ . ٣

تدَ ھَ > ------ ات دَ ھَ > ------ یتَ دَ ھَ . ۴

تادَ ھَ > ------ اتا دَ ھَ > ------ یتا دَ ھَ . ۵

www.ellforum.com



47

یَ ضِ رَ 

واضُ رَ > ------ وا یُ ضِ رَ . ٣
۴.
۵.

.حرف عله حذف میشود٣،٩،١٠در صرف مضارع ناقص در صیغه ھای . ٣

یُ ھدِ یَ > ------ ـ  ـ ِـیَ دَ ھَ 

نَ ھدوُ یَ > ------ ونَ یُ ھدِ یَ . ٣

ونَ ھدُ تَ > ------ ونَ یُ ھدِ تَ . ٩

ینَ ھدِ تَ > ------ ینَ یِ ھدِ تَ . ١٠

وُ دعُ یَ > ------ ـ  ـ ـُوَ عَ دَ 

ونَ دعُ یَ > ------ ونَ وُ دعُ یَ . ٣

ونَ دعُ تَ > ------ ونَ وُ دعُ تَ . ٩

ینَ دعِ تَ > ------ ینَ وِ دعُ تَ . ١٠

:مثال یکی میشود؛ ١٢، ٩در صرف مضارع ناقص واوی صیغه ھای . ۴

ونَ دعِ تُ > --- ٩---و دعُ یَ 

ونَ دعُ تَ > --- ١٢---و  دعُ یَ 
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:یکی میشود ١٢و ١٠در صرف مضارع ناقص یایی صیغه ھای . ۵

ینَ ھدِ تَ > --- ١٠---ي  ھدِ یَ 

ینَ ھدِ تَ > --- ١٢---ي  ھدِ یَ 

:از مطالب خوانده شده تا کنون این نتیجه را می گیریم که : نکته 

:ر دو نوع است فعل بطور کلی ب

.معتل و صحیح

:معتل بر چھار نوع است و فعل صحیح بر سه نوع میباشد که عبارتند از 

مھموز ؛ مضاعف ؛ سالم

أمن ؛ سأل ؛ قرأ: فعلی است که یکی از حروف اصلی آن ھمزه باشد مانند : مھموز 

: طریقه ی نوشتن ھمزه 

:ھمزه به چھار صورت نوشته میشود 

تنھاییبه) ء(

کرسی الف) أ(

کرسی واو) ؤ(

کرسی یاء) ئـ ؛ ئ(

:اگر ھمزه در ابتدای کلمه واقع شود به صورت کرسی الف نوشته میشود؛ مانند 

براھیمد؛ إِ حمَ ؛ أَ نَ مِ أَ 
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اگر ھمزه در وسط کلمه یا آخر کلمه واقع شود متناسب با حرکت حرف قبلش نوشته 
توح باشد به صورت کرسی الف؛ اگر مکسور باشد به یعنی اگر حرف ما قبلش مف(میشود 

.)صورت کرسی یاء؛ اگز مضموم باشد به صورت کرسی واو نوشته میشود

ئنَ ن ؛ جِ ؤمِ ؛ مُ ' مأوی: مثال 

الدرسُ ئَ رِ قُ > --- مجھول--- الدرسَ التلمیذُ اءَ رَ قَ 

ی نوشته اگر ھمزه در آخر کلمه واقع شود و حرف ماقبلش نیز ساکن باشد به تنھای
: میشود؛ مانند 

یءزء ؛شَ جُ 

ھر گاه دو ھمزه طوری کنار یکدیگر واقع شوند که اولین متحرک و دومی ساکن : قاعده 
:باشد؛ داریم 

.اگر اولی مفتوح باشد؛ دومی به الف تبدیل میشود. ١

نَ آمَ > ------ نَ مَ اأَ > ------ نَ أمَ أَ > --- ماضی--- نَ مِ أَ 

:مثال . تبدیل میشود) واو(باشد؛ دومی به اگر اولی مضموم . ٢

نَ مِ وأُ > ------ نَ أمِ أُ > --- مجھول--- نَ أمَ أَ > --- ماضی--- نَ مِ أَ 

:تبدیل میشود؛ مثال) یاء(اگر اولی مکسور باشد ؛ دومی به . ٣

مانیإِ > ------ أمان إِ > --- افعال--- نَ مِ أَ 

:تمرین 

رآخِ > ------ ر اخِ أَ > --- اسم فاعل--- رَ خَ أَ 

رآخَ > ------ ر أخَ أَ > --- اسم تفضیل--- رَ خَ أَ 

لآکِ > ------ ل اکِ أَ > --- اسم فاعل--- لَ کَ أَ 

آتٍ > ------ یٌ آتِ > ------ آتي > ------ اتي أَ > --- اسم فاعل--- یَ تَ أَ 
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حتماً الموت آتٍ 

؟للمخاطبینَ /ن باب افعال للمخاطبمِ ) 'تیأَ (ن مر مِ اَ لِ فع: ١تمرین 

----- أتِ أَ > ------ یُ ؤتِ تُ > --٧---یُ ؤتِ یُ > --- مضارع باب افعال--- '  تیأَ 
آتِ > ------ اتِ أَ > -

ُ >  --- مضارع باب افعال--- '  أتَی -ونَ ؤتُ تُ > ------ ونَ یُ ؤتِ تُ > -- ٩--یُؤتیِ
واآتُ > ------ وا اتُ أَ > ------ وا أتُ أَ > ----- 

؟للمخاطبینَ /ئبینَ ن باب افعال للغامِ ) 'یذَ أَ (مجھول : ٢تمرین 

> ------ یَ أذِ أُ > --- مجھول--- یَ أذَ أَ > --- ماضی باب افعال--- '  یذَ أَ 
واوذُ أُ > ------ وا  یُ وذِ أُ > --- ٣---یَ وذِ أُ 

> ------ أُأذِیَ > --- مجھول --- أأَذَیَ > --- ماضی باب افعال--- '  أذََی
)اعلال نمی شود(م وذیتُ أُ > --- ٩---أُوذِیَ 

. باشد) یکی(فعلی است که دو حرف از حروف اصلی آن ھم جنس : فعل مضاعف
: مانند 

لَ لزَ ؛ زَ دَ دَ مَ 

:فعلی است که نه معتل؛ نه مھموز و نه مضاعف باشد؛ مانند : فعل سالم

بَ ھَ ؛ ذَ بَ تَ ؛ کَ جَ رَ خَ 

www.ellforum.com



51

ا ھر گاه فعل ناقصی را به مصدر باب ھای تفاعل و تفعل ببریم عین الفعل آنھ: نکته
.مکسور می گردد

> --- تفاعل--- ) وَ لَ عَ (علا 

ماضی
ــــــــــــ

وَ تعالَ 

یَ عالَ تَ 

'عالیتَ 

مضارع
ـــــــــــ

وُ تعالَ یَ 

یُ عالَ تَ یَ 

'عالیتَ یَ 

مصدر
ــــــــــ

وعالُتَ 

عاليُ تَ 

يعالِ تَ 

يقِّ رَ تَ > ------ ي قُّ رَ تَ > --- لعٌّ فَ تَ --- یَ قِ رَ 

ا ؛ لام امر ؛ لام نھیم ؛ لمّ لَ : رتند از عبا: حروف جازمه
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)نرفت(ب ذھَ م یَ لَ > ------ بُ ذھَ یَ + م لَ 

)ھنوز ننوشته ای(ا تکتبی لمّ > ------ تکتبین + ا مّ لَ 

)نروید(وا بُ ذھَ لا تَ > ------ ونَ بُ ذھَ تَ + لا 

:اگر حرف لما بر سر فعل ماضی آید به معنی ھنگامیکه می باشد؛ مانند: تذکر اول

)ھنگامیکه خارج شد(جَ رَ خَ اّ لمَ 

می باشد که بر سر مضارع غایب ) ل ِـ(منظور از لام امر یک حرف لام مکسورة : تذکر دوم
به چنین فعلی امر غایب گوییم که ھشت صیغه (و متکلم می آید و آن را مجزوم می کند 

)دارد

:مثال

)باید بنویسید(ب کتُ تَ لِ > ------ بُ کتُ تَ + ـ لِ 

)باید بدانیم(م علَ نَ لِ > ------ مُ علَ نَ + ـ لِ 

... .و ) ھر چه(؛ مھما) ھر جا(؛ اینما) ھر آنچه(؛ ما) ھر کس(ن؛ مَ ) اگر(ناِ : ادوات شرط

جمله ای است که با یکی از ادوات شرط شروع میشود و از دو فعل : جمله شرطیه
.شرط و جواب شرط تشکیل می گردد

فعل شرط و جواب شرط مضارع باشند ھر دو مجزوم میشوند؛ ولی اگر ھر دو: نکته اول
فقط معنی شان به مضارع تبدیل می )به دلیل مبنی بودن ماضی(اگر ھر دو ماضی باشند

: شود؛ مثال

.مرکُ نصُ یَ اللهَ روانصُ ن تَ اِ 

جواب شرط و مجزوم: ینصر / فعل شرط و مجزوم: تنصروا/ حرف شرط: ان
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.عن السیئاتِ فَ رَ نصَ اِ قابَ العِ ن خافَ مَ 

فعل و فاعل: انصرف /خبر و محلا مرفوع: خاف /مبتدا و محلا مرفوع: من 

)دور میشود(جواب شرط و محلا مجزوم: انصرف )/ بترسد(فعل شرط و محلا مجزوم: خاف 

حرف و بقیه اسم ھستند؛ بنابراین ترکیبشان با ) ان(از میان ادوات شرط : نکته دوم
.گر فرق می کندیکدی

:گاھی جواب شرط جمله اسمیه میباشد؛ مانند : نکته سوم

.هُ سبُ حَ وَ ھُ فَ ل علی اللهِ کَّ وَ تَ ن یَ مَ 

جواب شرط: فھو حسبه / فعل شرط: یتوکل 

.جملات زیر را شرطیه کنید: تمرین

ونجُ یَ فَ اللهِ في طاعةِ نُ وُ کُ یَ وَ ھُ * 

جُ نیُ اللهِ ن في طاعةِ کُ ن یَ مَ 

وزُ فُ یَ فَ العقلاءَ یرُ شِ ستَ یَ وَ ھُ * 

زفُ یَ العقلاءَ رِ شِ ستَ ن یَ مَ 

ھر گاه در دو کلمه؛ اولی حرف آخرش ساکن و دومی حرف اولش ساکن باشد : تذکر
.برای صحیح تلفظ کردن و صحیح نوشتن آنھا اولین حرف ساکن را مکسور می کنیم

حرف آخرش به جای کسره؛ فتحه می از این قاعده مستثنی است یعنی ) نمِ (حرف 
:پذیرد؛ مثال
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قِّ الحَ لِ قُ 

رضالاَ نَ مِ 

کمالحُ نِ اِ 

:عبارتند از : افعال ناقصه 

نکُ > --- امر--- نُ وُ کُ یَ > --- مضارع--- ) بود(کانَ 

رصِ > --- امر--- یرُ صِ یَ > --- مضارع--- ) شد(صارَ 

.....> --- امر--- ..... > --- مضارع---) نیست(یسَ لَ 

....>---امر--- ومُ دُ ما یَ > --- مضارع--- ) تا وقتی که(مادامَ 

حصبِ أَ > --- امر--- حُ صبِ یُ > --- مضارع--- ) گردید(حَ صبَ أَ 

افعال ناقصه بر سر جمله اسمیه آمده ؛ مبتدا را مرفوع و خبر را منصوب می : نکته اول
.کنند

.ورت مفرد مونث بکار می روداگر مبتدا مونث باشد فعل ناقص نیز بص: نکته دوم

اگر مبتدا ضمیر منفصل مرفوعی باشد به ضمیر متصل مرفوعی تبدیل : نکته سوم
یعنی در چنین حالتی ضمیر منفصل را حذف کرده فعل ناقص را صرف می کنیم و (میشود 

).در ھمان صیغه می نویسیم

.به حساب می آیندافعال ناقصه با اسم و خبرشان یک جمله اسمیه : نکته چھارم

www.ellforum.com



55

اگر بلافاصله بعد از فعل ناقص اسم منصوبی بکار رود آن اسم خبر فعل : نکته پنجم
.ناقص می باشد و در این حالت اسم فعل ناقص یا ضمیر بارز است یا مستتر

.م تغییرهُ لزَ ر ما یَ یِّ فعال الناقصة و غَ الاَ دَ حَ ل اَ دخِ اَ : تمرین

جالساً التلمیذُ کانَ > -- ---- جالسٌ التلمیذُ . ١

جالستینِ التلمیذتانِ تِ کانَ > ------ جالستانِ التلمیذتانِ . ٢

حینَ ناجِ المعلمونَ کانَ > ------ ناجحونَ المعلمونَ . ٣

ناجی تٍ المعلماتُ کانتِ > ------ حاتُ ناجِ ماتُ المعلّ . ۴

عالماً کانَ >------ مٌ عالِ وَ ھُ . ۵

م تکتبونَ حتُ صبَ أَ > -- ---- بونَ کتُ م تَ نتُ اَ . ۶

عالمةً نتِ کُ > ------ةٌ مَ عالِ نتِ اَ . ٧

ت ناجحةً کانَ > ------ حةٌ ناجِ یَ ھِ . ٨

لیه بخطٍ شیر اِ ب ما أُ عرِ أَ : تمرین

جالساً التلمیذُ کانَ * 

خبر کان و منصوب: جالسا / اسم کان و مرفوع: التلمیذ / فعل ناقص: کان 

م عالمینَ نتُ کُ * 
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خبر کان و منصوب: عالمین / اسم کان و محلا مرفوع: تم / فعل ناقص:کن 

عالماً کانَ * 

خبر کان و منصوب: عالما ) / اسم کان و محلا مرفوع(فعل ناقص؛ ھو مستتر: کان 

:عبارتند از : حروف مشبھه بالفعل

َّ اِ  )/ ای کاش(یتَ لَ )/ مثل اینکه(نَّ أَ کَ )/ ھمان؛ به درستی که(نَّ ؛ اَ ن
)شاید؛ امید است(لَّ عَ لَ )/ ولی(نَّ لکِ 

این حروف نیز بر سر جمله اسمیه آمده ؛ مبتدا را منصوب و خبر را مرفوع می : ١نکته 
)عکس افعال ناقصه(کند

.اگر مبتدا ضمیر منفصل مرفوعی باشد به ضمیر متصل منصوبی تبدیل میشود: ٢نکته 

َّ اِ : ٣نکته  ان : یکی میباشند ولی تفاوتشان در اینست که از لحاظ معنانَّ و اَ ن
ھمیشه در وسط جمله به کار می رود ولی ان ھمیشه در ابتدای جمله و یا بعد از 

.مشتقات فعل قال بکار میرود

ِ الحروف المشبھه بالفعل و غَ دَ حَ ل اَ دخِ اَ : تمرین هُ م تغییرُ لزَ ر ما یَ یّ

کاتبانِ لمعلمینِ انَّ اِ > ------ بانِ کاتِ مانِ المعلّ . ١

ناجحاتٌ المسلماتِ نَّ اِ > ------ حاتٌ ناجِ المسلماتُ . ٢

مونَ م معلّ کُ نَّ اِ > ------ مونَ م معلّ نتُ اَ . ٣
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به کار میرود که این حروف را از ) کافه(گاھی بعد از حروف مشبھه بالفعل ما : ۴نکته 
:عمل باز می دارد؛ مثال 

جالسٌ یاً علّ نَّ اِ * 

خبر ان و مرفوع: جالس / اسم ان و منصوب : علیا / رف مشبھه بالفعل ح: ان 

جالسٌ ما علیٌّ نَّ اِ * 

خبر و مرفوع: جالس / مبتدا و مرفوع : علی 

این حرف نیز بر سر جمله اسمیه آمده و ھمانند حروف مشبھه بالفعل : لای نفی جنس
می کند؛ چنین جملاتی را بصورت عمل می کند با این تفاوت که مبتدا را مبنی بر فتح 

:ترکیب می کنند؛ مثال ) نیست...ھیچ(

)ھیچ چیز نیکوتر از گذشت نیست. (ن العفوِ مِ نُ حسَ اَ یءَ لا شَ * 

خبر لا و مرفوع: احسن / اسم لا و محلا منصوب : شیء / لای نفی جنس : لا 

)ھیچ مردی در خانه نیست(دارِ في الّ لا رجلَ * 

خبر لا و محلا مرفوع/ لا و محلا منصوب اسم : رجل 

.اسم لای نفی جنس؛ نکره می باشد: ١نکته 

گاھی خبر لای نفی جنس به قرینه ی معنوی حذف میشود: ٢نکته 

ّ اِ ) وجودٌ مُ (لهَ لا اِ  اللهلا

)محذوف(خبر لا و مرفوع : موجود / اسم لا و محلا منصوب : اله 
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ّ اِ ) وجودٌ مُ (ةَ وَّ و لا قُ لا حولَ  اِ لا ب

ّ (ھر گاه بعد از لای نفی جنس یکی از کلمات : تذکر مھم به کار ) 'وییر ؛ سِ ؛ غَ الا
.روند خبر لا محذوف میباشد

:شیر الیه بخطِّ ب ما أُ عرِ أَ : تمرین 

في المدرسة تلمیذکانَ * 

اسم کان و مرفوع: تلمیذ / خبر کان و محلا منصوب : في المدرسة 

في الغرفة مصباحاً نَّ اِ * 

اسم ان و منصوب: مصباحا / خبر ان و محلا مرفوع : في الغرفة 

.ھیچ گاه خبر لای نفی جنس بر اسم آن مقدم نمی گردد: نکته مھم

:مبحث منصوبات 

:نوع است ۵مفعول بر : انواع مفعول 

بهمفعولٌ . ١
مطلقمفعولٌ . ٢
فیهمفعولٌ . ٣
لهمفعولٌ . ۴
معهمفعولٌ . ۵

)مفعول به. (کتاباً یتُ رَ شتَ اِ : ھمان مفعول فارسی است مثل : مفعول به. ١

:مصدری است منصوب و ھم ریشه با فعل جمله که بر سه نوع است : مفعول مطلق . ٢

موا تسلیماً لّ سَ / تکلیماً ' موسیاللهُ مَ لَّ کَ : تاکیدی) الف

فیھاالزاھدینَ رَ ظَ لی الدنیا نَ روا اِ ظُناُ/ جمیلاً ر؛ صبراً صبِ اِ : نوعی) ب
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ینِ تَ سلَ جھي غُ وَ لتُ سَ غَ : عددی) ج

آخر جمله از لحاظ (مفعول مطلق تاکیدی ھمیشه در آخر جمله بکار می رود : نکته اول
: ؛ مثال )معنا

.غیری' لیاِ ی لا احتاجَ تَّ حَ کالاً تّ علی نفسی اِ لتُ کَ تَ اِ 

.ا به غیر خودم احتیاج نداشته باشمحتما به خودم توکل کردم ت

.بعد از مفعول مطلق نوعی ھمیشه صفت یا مضاف الیه بکار می رود: نکته دوم

مفعول مطلق ھمیشه بصورت نکره بکار میرود مگر ھنگامیکه مضاف الیه آن : نکته سوم
.معرفه باشد

:مثال .اضافه کنیم به معنی یک بار میشود) ة(اگر به آخر مصدری : تذکر

)مفعول مطلق تاکیدی. (سلاً غَ وجھي لتُ سَ غَ 

)مفعول مطلق عددی. (غسلةً وجھي لتُ سَ غَ 

.گاھی فعل مفعول مطلق به قرینه ی معنوی حذف میشود: نکته چھارم

:مفعول مطلق ھایی که معمولا فعلشان حذف میشود عبارتند از 

؛ اً دّ ؛ جِ ؛ عفواً ؛ حتماً اً ؛ حقّ ؛ حمداً ؛ شکراً اللهِ ؛ معاذَ اللهِ سبحانَ 
.... .و بعاً ؛ طَ ھلاً ؛ مَ یضاً اَ 

این نوع مفعول مطلق ھا تاکیدی بوده و ھمیشه در ابتدا یا انتھای جمله بکار می : تذکر
.روند

العظیمِ لخالقِ لِ شکراً 
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اً قّ حَ بیعَ الرَ لَ جمَ ما اَ 

ریشه نیست ولی ھم معناست؛ گاھی مفعول مطلق با فعل جمله ھم : نکته پنجم
:مانند 

)مفعول مطلق. (لوساً جُ دتُ عَ قَ 

: نکته ششم

گاھی صفت مفعول مطلق نوعی جانشین آن میشود که به آن مفعول مطلق نیابی می 
.گوییم

.صالحاً لاً مَ عَ لتُ مِ عَ * 

مفعول مطلق نوعی: عملا 

صفت: صالحا 

)بیمفعول مطلق نیا. (حاً صالِ لتُ مِ عَ * 

اسمی است منصوب که بر مکان یا زمان وقوع فعل دلالت می کند؛ : فیهمفعولٌ 
)معمولا به معنای در بکار می رود(

)مفعول فیه. (صباحاً البیتِ نَ مِ جتُ رَ خَ 

.خارج شدم از خانه در صبح

؟فیه منصوباً المفعولٌ عبارة جاءَ في ایّ : تست

الصیامِ ھرُ رمضان شَ ھرُ شَ . ١

شھر رمضانالمسلمونَ ومُ صُ یَ . ٢
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الصیامشھرَ المومنونَ بُّ حِ یُ . ٣

القران في شھر رمضاناللهُ لَ نزَ اَ . ۴

٢: پاسخ صحیح 

؟فیه و منصوباً المفعولٌ ) ومیَ (ت کلمه العبارة جاءَ یّ في اَ 

ةطلَ الجمعة عُ یومُ . ١

یامالاَ دُّ شَ العدل علی الظالم اَ یومُ . ٢

نتصار الثورةاِ خي یومَ اَ دَ لِ وُ . ٣

ومٍ عض یَ بَ متُ نِ . ۴

3: پاسخ صحیح 

ھر گاه اسمی به مفعول فیه ایی مضاف شود خود مفعول فیه می گردد و : نکته ھفتم
:مثال . مفعول فیه مضاف الیه میشود

.سبوعِ الاُ لَّ کُ الجمعةِ صلاةَ المسلمونَ قیمُ یُ 

مفعول فیه: کل 

الیهمضاف : الاسبوع 

.ومٍ یَ بعضَ متُ نِ 

مفعول فیه: بعض 
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مضاف الیه : یوم 

:في العبارة ) الیوم(ما ھو الصحیح عن التشکیل کلمة : تست

. مکُ م دینَ کُ لَ لتُ کمَ الیوم اَ 

الیومُ . ١

الیومِ . ٢

الیومَ . ٣

الیوم. ۴

.چون الیوم در اینجا مبتدا و مرفوع است١گزینه : پاسخ صحیح 

مصدری است منصوب که علت وقوع فعل را بیان می کند؛ مثال : لاجله= مفعول له . ۴
:

اِ ایماناً المسکینَ دتُ ساعَ  )به خاطر ایمان به خدا: مفعول له (.ب

به خاطر علاقه به : مفعول له . (ملُّ عَ في التَ غبةً رَ لي المدرسةِ اِ بُ ذھَ اَ 
)یادگیری

.لیه بخطٍّ اِ شیرَ ب ما اُ عرِ اَ : تمرین

ُ دُ سجُ نَ  )به خاطر شکر گزاری: مفعول له . (للخالق العظیمکراً ش

 ُ .سپاس گزاری برای خالق بزرگ است)/ مفعول مطلق. (للخالق العظیمکراً ش

:مثال . اسمی است منصوب که بعد از واو معیت بکار میرود: مفعول معه. ۵
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.و محمداً لی المدرسةِ اِ بتُ ھَ ذَ 

.الشمسِ طلوعَ وَ لی المدرسةِ اِ بُ ذھَ اَ 

اسمی است منصوب؛ جامد و نکره که رفع ابھام ما قبل خود را در جمله انجام : تمییز
.می دھد

.تمییز را معمولا به صورت از جھت؛ از نظر ترجمه می کنیم: ١نکته 

.تمییز معمولا بعد از اسم تفضیل بکار می رود: ٢نکته 

.بکار رود تمییز می باشد) عدد ؛ وزن ؛ مساحت ؛ پیمانه(بعد از ھر اسمی که : ٣نکته 

)تمییز. (ماءً کوباً بتُ رِ شَ 

َ متَ ؛ اِ ؛ فاضَ زدادَ اِ : (ھر گاه جمله ای با یکی از افعال : ۴نکته  َ در آن .... .) و لأ
:مانند . جمله تمییز بکار رفته است

)ییزتم. (معلی انفسھِ کالاً تِّ اِ الناسُ زدادَ اِ 

ِ رَ  )تمییز. (لماً عِ دنی زِ بّ

)مفعول مطلق. (اً زدیاداِ الناسُ زدادَ اِ 

:مثال . تمییز در اصل یا مبتدا و یا فاعل و یا مفعول به است: ۵نکته 

.دُّ شَ نا اَ ھوائِ ثُ وُ لَّ تَ > --- در اصل---ثاً وُّ لَ تَ دُّ شَ نا اَ وائُ ھَ 

مبتدا: تلوث / تمییز : تلوثا 

اشجارَ لاحُ الفَّ سَ رَ غَ > --- در اصل--- اشجاراً البستانَ لاحُ الفَّ سَ رَ غَ 
.البستانِ 
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مفعول به: اشجار / تمییز : اشجارا 

.الحدیقةِ اشجارُ رُ زھِ تُ > --- در اصل--- اشجاراً الحدیقةُ رُ زھِ تُ 

فاعل: اشجار / تمییز : اشجارا 

تمییز در آن بکار رفته توجه می برای تشخیص اصل تمییز ابتدا به نوع جمله ای که : تذکر
کنیم؛ اگر اسمیه باشد فورا می گوییم تمییز در اصل مبتدا بوده است؛ اگر فعلیه باشد به 
اعراب یا نقش کلمه ی قبل آن توجه می کنیم؛ اگر کلمه ی قبل آن مرفوع باشد تمییز در 

.ه بوده استاصل فاعل بوده و اگر کلمه ی قبل آن منصوب باشد تمییز در اصل مفعول ب

یءٍ شَ لَّ حصی کُ د اَ قَ اللهَ نَّ اِ (ما ھو اصل التمییز في العبارة : تست
)عدداً 

فاعل. ١
مبتدا. ٢
مفعول به. ٣
خبر. ۴

٣: پاسخ صحیح 

) یعنی مضاف الیه و یا مجرور به حرف جر باشد(اگر کلمه ی قبل آن مجرور باشد : توجه
.ی کنیمبه اعراب کلمه ی قبل آن ھا توجه م

)ةً وَّ م قُ نکُ مِ دَّ شَ وا اَ کانُ (ما ھو اصل التمییز في العبارة : تست

فاعل. ١
مبتدا . ٢
مفعول به. ٣
خبر. ۴

٢: پاسخ صحیح 

.اسمی است منصوب؛ مشتق و نکره که حالت یکی از ارکان جمله را بیان می کند: حال

گوییم که ھمیشه ) ذوالحال(حال به رکنی که حالت آن بیان میشود؛ صاحب : نکته اول
.معرفه است
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.حال با ذوالحال از لحاظ جنس و عدد مطابقت دارد: ٢نکته 

.مفرد ؛ جمله فعلیه ؛ جمله اسمیه: حال بر سه نوع است : ٣نکته 

:ھر گاه حال جمله اسمیه باشد معمولا با یک حرف واو حالیه بکار می رود؛ مثال : تذکر

.کاً ضاحِ ذُ التلمیجاءَ 

حال و منصوب: ضاحکا / ذوالحال : التلمیذ 

)حال و محلا منصوب. (کُ ضحَ یَ وَ ھُ وَ = ضاحکٌ وَ ھُ وَ التلمیذُ جاءَ 

)حال و محلا منصوب. (کُ ضحَ یَ التلمیذُ جاءَ 

.... )م ھُ یتُ أَ رَ : (ن اسلوب الحال في العبارة الخطاء عَ وَ ما ھُ : تست

بینَ لاعِ . ١

بینَ م لاعِ ھُ و . ٢

ونَ بُ لعَ یَ . ٣

ونَ بُ لعَ م یَ ھُ وَ . ۴

٢: پاسخ صحیح 
لاعبون: چون خبر است و باید مرفوع باشد پس 

:تمرین
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.سالمٍ مجتمعٍ بناءَ راجیاتٌ نَّ و ھُ فاً قَّ ثَ مُ جیلاً ھاتُ مَّ ي الاُ بّ رَ تُ * 

حال: ھن راجیات / صفت : مثقفا 

.سالمٍ مجتمعٍ بناءَ راجیاتٌ نَّ و ھُ مثقفاً الجیلَ ھاتُ مَّ ي الاُ بّ رَ تُ * 

حال: و ھن راجیات / حال : مثقفا 

تربیت می کنند مادران نسل را در حالیکه با فرھنگ ھستند و در حالی که امید دارند به 
.ساختن جامعه ای سالم

:تمرین

: ؛ مفردةً الجملةَ الحالَ لَ جعَ اِ 

).نَّ ھُ معلمتَ عنَ دِّ وَ یُ نَّ و ھُ ت التلمیذاتُ قَ رَّ فَ تَ (

عاتٍ دِّ وَ مُ > --- به خاطر تلمیذات--- عدِّ وَ مُ > --- اسم فاعل--- ) حال(عنَ دِّ وَ یُ نَّ و ھُ 

:؛ مفردةً الجملةَ ل الحالَ جعَ اِ : تمرین

.بیةِ العرَّ باللغةِ مونَ لَّ کَ تَ م یَ و ھُ التلامیذُ جاءَ 

مینَ لِّ کَ تَ مُ > --- منصوب--- ملِّ کَ تَ مُ > --- اسم فاعل--- ) حال(مونَ لَّ کَ تَ م یَ و ھُ 

:چند نتیجه مھم 
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ھر گاه جمله ای بعد از اسم نکره ای بکار رود و درباره ی آن توضیح دھد؛ صفت : الف . ١
)جمله ی وصفیه(میباشد 

و ھر گاه جمله ای بعد از اسم معرفه ای بکار رود و درباره آن توضیح دھد؛ حال : ب 
).حالیهجمله(میباشد 

)حال و محلا منصوب. (بُ کتُ یَ مُ المعلّ جاءَ * 

.آمد معلم در حالیکه می نوشت

)صفت و محلا مرفوع(.بُ کتُ یَ مٌ معلّ جاءَ * 

.آمد معلمی که می نوشت

:و با ھم نیز تلفظ شوند ) بکار روند(ھر گاه دو اسم پشت سر ھم نوشته شوند . ٢

موصوف و صفت> ------داشته باشند ) تنوین(یا ) ال(اگر ھر دو : الف 

مضاف و مضاف الیه> ------ . داشته باشد) تنوین(و یا ) ال(اگر فقط دومی : ب 

.اگر اولی معرفه و دومی نکره باشد ذوالحال و حال میباشند: ج 

.داً بارِ بوا الماءَ شرَ لا تَ 

حال: باردا / ذوالحال : الماء 

٣ .
ای پرسشی با کلمه ماذا شروع شود در آن جمله مفعول به خواسته ھر گاه جمله ) الف

.میشود

ھر گاه جمله ای پرسشی با کلمه لماذا شروع شود در آن جمله مفعول له خواسته : ب 
.می شود

و ھر گاه جمله ای پرسشی با کلمه ی کیف شروع شود در آن جمله حال خواسته : ج 
.میشود
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.ست که اسم ما قبل خود را توضیح بیشتر می دھداسمی ا: عطف بیان یا بدل

.اعراب عطف بیان و بدل تابع ھمان اسمی است که آن را توضیح می دھند: ١نکته 

.اگز عطف بیان و بدل را از جمله حذف کنیم معنای جمله ناقص نمی شود: ٢نکته 

:در زبان عربی عطف بیان عبارت است از : ٣نکته 

بکار روند و اسم علم قبل خود ) خاص(ه ابن و بنت ھر گاه بین دو اسم علم دو کلم: الف 
.را توضیح دھند

.بکار رود) اسم اشاره ؛ ایھا و ایتھا(داری که بعد از ) ال(ھر اسم جامد : ب 

.اگر غیر از دو مورد فوق اسمی ؛ اسم قبل خود را توضیح دھد؛ بدل میباشد: تذکر

داری که بعد از اسم اشاره ؛ ایھا و ایتھا بکار رود صفت ) ال(شتق ھر اسم م: نکته مھم
.میباشد

.شیر الیه بخطٍ ب ما أُ عرِ أَ 

ِ بنتُ ت زینبُ قالَ *  )ع(ابیطالبٍ ی بنِ علّ

عطف بیان و مرفوع: بنت 
عطف بیان و مجرور: بن 

)عطف بیان و مرفوع. (فیهلا ریبَ الکتابُ ذلکَ * 

)صفت و مرفوع. (مالعالِ ھذا جاءَ * 
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رسول اللهِ مریمَ عیسی بنُ المسیحُ * 

بدل و تقدیرا مرفوع: عیسی 

عطف بیان و مرفوع: بن 

)بدل و مرفوع().ع(علیٌّ الامامُ قالَ * 

)صفت و مرفوع. (مالعالِ ھا یُّ یا اَ * 

)خبر و مرفوع. (سعیدٍ ابنُ نتَ اَ * 

)و منصوبعطف بیان. (العالمَ ھذا رایتُ * 

). ع(ابیطالبٍ بنِ علیِّ بنتُ زینبُ * 

عطف بیان و مرفوع: بن / خبر و مرفوع : بنت 

. بکار می رود و مورد خطاب واقع میشود) یا(اسمی است که پس از حرف ندا : منادا
:منادا بر چھار نوع است و داریم 

. ت ھمیشه مبنی بر ضم استگاھی منادا؛ اسم علم یا خاص میباشد که در این حال. ١
:مثال 

)منادا و مبنی بر ضم و محلا منصوب. (اللهُ یا 

قدسُ یا 
محمدُ یا 
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:مثال . گاھی منادا؛ مضاف میباشد که در این حالت ھمیشه منصوب است. ٢

)منادا و منصوب. (المدرسةتلمیذَ یا 

)منادا و منصوب(.اللهِ روحَ یا 

)دا و منصوبمنا. (اللهِ عبدِ بااَ یا 

)منادا و منصوب. (العالمِ مسلميیا > ------ . العالمِ یا مسلمینَ 

)منادا و منصوب. (العالمِ مسلماتِ یا 

یَّ وَ بَ یا اَ = ي + ینِ وَ بَ یا اَ 

).منادا و تقدیرا منصوب؛ چون به ی مضاف شده تقدیرا منصوب میشود. (يولدیا 

:مانند . این حالت نیز مبنی بر ضم استگاھی منادا نکره مقصوده میباشد که در. ٣

)منادا و مبنی بر ضم(.رجلُ یا 

)منادا و مبنی بر ضم(.تلمیذُ یا 

)منصوب به تنوین. (گاھی منادا شبه مضاف میباشد که در این حالت نیز منصوب است. ۴

)منادا و منصوب. (مُ لَّ عَ لا یُ ماً عالِ یا 

)و منصوبمنادا. (اللهِ عندَ وجیھاً یا 

)منادا و منصوب. (في العلمِ راغباً یا 
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:نکات مھم

:مانند . حذف میشود) یا(گاھی به قرینه معنوی حرف ندا : نکته اول

.حمیدُ ) یا(

.نابَّ رَ ) یا(

؟سلوب النداءاُالعبارة ما جاءَ في ایّ : تست

نةً سَ نا آتنا في الدنیا حَ بّ رَ . ١

نادیاً عنا مُ مِ سَ نا نَّ نا اِ بّ رَ . ٢

جمیعاً ر الذنوبَ غفِ نا یَ بّ رَ . ٣

نالوبَ غ قُ زِ نا لا تُ بّ رَ . ۴

.ھر گاه اسمی در ابتدای جمله ای بکار رود یا مناداست یا مبتدا: تذکر

اگر بعد از آن فعل امر؛ نھی؛ جمله ی اسمیه بکار رود که آن را مخاطب قرار دھد منادا 
.میباشد

.ماضی؛ مضارع؛ خبر بکار رود مبتدا میباشداگر بعد از آن فعل 

.السموات و الارضِ بُّ نا ھو رَ بُّ رَ 

ضمیر فصل: ھو / مبتدا : ربنا 

بکار ) در دو حالت منادا و مبنی برضم است(مَّ لھُ لّ اَ = یا اللهُ گاھی به جای : نکته دوم
.می بریم
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) ایھا؛ ایتھا(ونث بودنش قبل آن داشته باشد بنا به مذکر و م) ال(اگر منادا : نکته سوم
منادای (منادا بوده و مبنی بر ضم میباشد) ایة(یا ) ای(بکار می بریم در این حالت کلمه 

دار اگر جامد باشد عطف بیان است و اگر مشتق باشد ) ال(و آن اسم ). نکره مقصوده
.صفت است پس در دو حالت مرفوع است

.ھا النفسُ تُّ یَ یا اَ * 

عطف بیان و مرفوع: النفس / حرف تنبیه : ھا / منادا و مبنی بر ضم : ایت / ندا حرف: یا 

.مُ ھا المعلّ یُّ یا اَ * 

صفت و مرفوع: المعلم / حرف تنبیه : ھا / منادا و مبنی بر ضم : ای 

ّ اِ (اسمی است منصوب که بعد از حرف استثنا : مستثنی بکار می رود و از یک حکم ) لا
ّ که قبل اِ ) منهمستثنی(کلی  :مانند . وجود دارد جدا می گرددلا

ّ الطُجاءَ *  ّ اِ بُ لا .حمیداً لا

مستثنی و منصوب: حمیدا / مستثنی منه : الطلاب 

ّ اِ ماتِ المعلّ لَّ کُ یتُ أَ رَ *  .نَّ نھُ مِ واحدةً لا

مستثنی و منصوب: واحدة / مستثنی منه : کل 

مستثنی منه ذکر نمی شود بنابراین به اسم بعد الا گاھی قبل الا : نکته خیلی مھم
.مستثنی مفرغ گوییم که اعراب آن تابع نقش آن در جمله ی مثبت بدون الا میباشد

ّ ل اِ قُ لا تَ *  )مفعول به/ مستثنی مفرغ و منصوب . (الحقَّ لا

ّ اِ صدُ القَ یسَ لَ  )خبر لیس/ مستثنی مفرغ و منصوب . (الحقَّ لا

ّ اِ قالُ لا یُ  )نائب فاعل/ مستثنی مفرغ و مرفوع . (قُّ الحَ لا
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ّ التلامیذ اِ ما جاءَ  )مستثنی و منصوب. (واحداً لا

؟ما ھو الصحیح للفراغ: تست

ّ اِ المدرسةِ بابِ عندَ ما کانَ  .... .لا

طالبٌ . ١
طالباً . ٢
طالبٍ . ٣
طالبَ . ۴

١: پاسخ صحیح 

کان است و برای جای خالی باید به دنبال اسم در این جمله ؛ عند باب المدرسة؛ خبر 
.کان باشیم

+ .....!منه متعجبٌ + لَ فعَ ما اَ : جمله تعجبی 

:جمله تعجبی را از جمله ی اسمیه می سازند بدین ترتیب 

ابتدا خبر را بر وزن ما افعل می آوریم سپس بلافاصله بعد آن مبتدا را بصورت منصوب بکار 
.می بریم

چون در اصل مفعول (ن حالت به مبتدا متعجب منه گویند که ھمیشه منصوب است در ای
:؛ مثال )به می باشد

في التلامیذَ ما اکثرَ > --- بیتعجّ --- في المدرسةِ کثیرونَ التلامیذُ * 
!المدرسةِ 

متعجب منه و منصوب : التلامیذ / خبر و محلا مرفوع : اکثر / مبتدا و محلا مرفوع : ما 
)ول بهمفع(
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!الطالباتِ لاءِ ھؤُ طَ نشَ ما اَ > --- تعجبی--- نشیطاتٌ الطالباتُ لاءِ ھؤُ * 

في اللهِ آیاتِ رَ کثَ ما اَ > --- تعجبی--- کثیرةٌ في الطبیعةِ اللهِ آیاتُ 
!الطبیعةِ 

ھمیشه به ھمین صورت بکار میرود و ھمیشه نیز در ابتدای جمله لَ فعَ وزن ما اَ : نکته
.واقع است

: اداعد

:٢و ١اعداد 

ةدَ واحِ : مؤنث / د واحِ : مذکر > ------ ١

اثنتین= اثنتان : مؤنث / اثنین = اثنان : مذکر > ------ ٢

:نکته

مرفوع> ------ ثنتانِ و اِ ثنانِ اِ 

منصوب و مجرور> ------ ثنتینِ و اِ ثنینِ اِ 

و برای ) بر خلاف فارسی(روند ھمیشه بعد از معدود خود بکار می ٢و ١اعداد : نکته
.معدود خود حکم صفت را دارند

؟ب الاعداد و معدودھا بالعربیةکتُ اُ: تمرین

ثنانِ تلمیذان اِ ) = دانش آموز٢(جاءَ 

واحدةً شمساً ) = خورشید١(یتُ أَ رَ 

ینِ تَ ثنَ اِ ینِ دَ یَ ) = دست٢(ـ بِ لُ عمَ یَ وَ ھُ 

.باشندمعدودھا ھمیشه نکره می: تذکر مھم
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:١٠تا ٣اعداد 

؛ ) ٩(سعَ ؛ تِ ) ٨(؛ ثماني) ٧(بعَ ؛ سَ ) ۶(تّ ؛ سِ ) ۵(مسَ ؛ خَ ) ۴(عَ ربَ ؛ اَ ) ٣(ثلاث: مذکر 
)١٠(شرعَ 

ةشرَ سعة ؛ عَ ة ؛ سبعة ؛ ثمانیة ؛ تِ تَّ مسة ؛ سِ ثلاثة ؛ اربعة ؛ خَ : مؤنث 

معدودشان ھمیشه این اعداد ھمانند فارسی قبل از معدود خود بکار میروند و : ١نکته 
.جمع و مجرور است

.این اعداد از نظر مذکر و مونث با معدودشان بطور عکس بکار می روند: ٢نکته 

.این اعداد ھیچ گاه تنوین نمی پذیرند: ٣نکته 

.اعراب این اعداد تابع نقش شان در جمله است: ۴نکته 

: تمرین

معلمینَ ةُ سعَ تِ ) = معلم٩(جاءَ . ١

مساجدَ ةَ تَ سِ ) = مسجد۶(یتُ أَ رَ . ٢

یَّ راسِ کَ ثلاثةِ ) = صندلی٣(' سنا علیلَ جَ . ٣

مدارسَ سبعُ ) = مدرسه٧(عنا في شارِ . ۴

یوتٍ بُ عشرةُ ) = خانه١٠(نا قاقِ في زُ . ۵

ثماني منضداتٍ ) = میز٨(في غرفتي . ۶

معلماتٍ خمسِ ) = معلم زن۵(' علیمتُ لَّ سَ . ٧
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لامیذَ تَ ربعةُ اَ ) = دانش آموز۴(رَ ضَ حَ . ٨

:١٢و ١١عدد 

:١١عدد 

ةَ شرَ عَ ' حدیاِ : مونث / رَ شَ عَ دَ حَ اَ : مذکر 

:١٢عدد 

رَ شَ ی عَ ثنَ اِ = رَ شَ ثنا عَ اِ > ------ مذکر 

ةَ شرَ ي عَ تَ ثنَ اِ = ةَ شرَ تا عَ ثنَ اِ > ------ مونث 

.تمعدود این اعداد ھمیشه مفرد و منصوب اس: ١نکته 

نیز مبنی بر فتح و جزء اول آن ١٢مبنی بر فتح و جزء دوم عدد ١١ھر دو جزء عدد : تذکر
.دارای اعراب فرعی است

: مثال

تلمیذاً رَ شَ ثنا عَ اِ ) = دانش آموز١٢(جاءَ 

کتاباً رَ شَ عَ دَ حَ اَ ) = کتاب١١(یت أَ رَ 

مةً ة معلّ تی عشرَ ثنَ اِ ) = معلم زن١٢(علی متُ لَّ سَ 

.می رفتم= بُ ذھَ اَ نتُ کُ = مضارع + کانَ : ماضی استمراری. ١

رفته بودم= بتُ ھَ د ذَ قَ نتُ کُ = ماضی + د قَ + کانَ : ماضی بعید. ٢

رفته ام: د ذھبتُ قَ = ماضی + د قَ : ماضی نقلی. ٣
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ھنوز نرفته ام: ب ذھَ لما اَ = مضارع مجزوم + ا لمّ : ماضی نقلی منفی. ۴

>------ نفیماضی م. ۵

)نرفتم(ما ذھبتُ = ماضی + ما 

)نرفتم(ب ذھَ م اَ لَ = مضارع مجزوم + م لَ 

ا بر سر فعل ماضی بکار می رود که در این حالت به معنی ھنگامی که گاھی لمّ : تذکر 
.میباشد

نمی روم= بُ ذھَ لا اَ = مضارع مرفوع + لا : مضارع منفی. ۶

نروم= ب ذھَ لا اَ = مجزوم مضارع+ لا : )نھی(امر منفی . ٧

خواھم رفت: بُ ذھَ اَ سوفَ = مضارع مرفوع + وفَ سَ / ـ سَ : مستقبل. ٨

ھرگز نخواھم رفت: بَ ذھَ ن اَ لَ = مضارع منصوب + ن لَ : مستقبل منفی. ٩

:حروف عامل

:کلماتی ھستند که اعراب کلمه ی بعد خود را تغییر می دھند و عبارتند از 

ارهحروف ج. ١
حروف مشبھه بالفعل. ٢
لای نفی جنس. ٣
حروف ناصبه. ۴
حروف جازمه. ۵
ان شرطیه. ۶

جزوه قواعد عربی کنکور
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استاد ھاشمی

:تدوین و گرد آوری 

رویا
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